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In sprijinul ridicării 
agriculturii

înțelegerea mereu mal limpede a im
portantei hotărâtoare pe care o are ridi
carea producției agricole pentru dez
voltarea întregii noastre economii se oglin
dește din ce în ce mai mult în sprijinul 
pe care întreprinderile socialiste ale in
dustriei noastre îl acordă agriculturii. Pe 
lingă mașini și unelte agricole, tractoare 
și îngrășăminte chimice, mecanizatorii 
din S.M.T., muncitorii din gospodăriile 
agricole de stat ca și țăranii muncitori, 
colectiviști ori întovărășiți, au primit și 
primesc sprijinul frățesc al muncitorilor 
și inginerilor din fabrici și uzine, ajutor 
care se concretizează în acțiuni legate fie 
de repararea parcului de mașini și trac
toare, fie de lucrări de electrificare, fie de 
cursurile de pregătire profesională.

întărind acest ajutor pentru agricultură, 
ținînd seama că una din condițiile princi
pale pentru sporirea producției agricole 
este mecanizarea lucrărilor și că pentru a- 
oeasta e nevoie de un parc de mașini și 
tractoare bine pregătite, Consiliul de Mi
niștri a luat — printr-o hotărâre — mă
sura de a detașa ingineri și maiștri me
canici din principalele întreprinderi din 
țară, în S.M.T. și sectoarele mecanice 
ele gospodăriilor agricole de stat. Ingi
nerii și maiștrii mecanici urmează să-și 
formeze echipe de muncitori ce vor lucra 
în fiecare S.M.T. și gospodărie de stat.

Aleși dintre inginerii și maiștrii meca
nici cu o bună pregătire profesională, cei 
ce vor pleca în S.M.T. și gospodării 
de stat vor putea da un ajutor calificat 
acestor unități, ajutor menit să ducă la o 
mai bună organizare a muncii, ia exe
cutarea unor reparații de calitate, la în
treținerea și îngrijirea tractoarelor și ma
șinilor în condiții care să asigure func
ționarea lor în tot timpul anului agricol.

Cu bogata experiență căpătată în mun
ca desfășurată în fabrici și uzine, ingi
nerii și maiștrii mecanici detașați în uni
tățile socialiste agricole vor ajuta colec
tivele S.M.T.-urilor și ale sectoarelor me
canice din gospodării de stat să organi
zeze repararea parcului de mașini și trac
toare în condiții superioare celor de pînă 
acum, să folosească cu mai multă price
pere utilajul ce-1 au la îndemînă și meto
dele înaintate de muncă, să execute repa
rațiile la un nivel înalt pentru a preîntîm- 
pina situații întîmplate în anii trecuți cînd, 
din cauza reparațiilor de proastă calitate, 
sau făcute cu întârziere, tractoarele și ma
șinile S-au defectat deseori în brazdă, în- 
ttrziind efectuarea muncilor agricole.

înarmați cu o serioasă pregătire pro
fesională, inginerii și maiștrii mecanici 
împreună cu muncitorii ce vor alcătui e- 
chipele, vor putea să împărtășească ca
drelor de mecanizatori din priceperea și 
experiența lor de muncă, să-i ajute să do- 
bîndească cunoștințe mai multe șl să-și 
ridice calificarea profesională. Pentru me
canizatorii din S.M.T. și gospodării de 
stat, perioada în care vor lucra alături de 
inginerii, maiștrii mecanici și muncitorii 
trimiși de întreprinderile industriale va 
constitui prilejul unei colaborări creatoa
re ce le va da posibilitatea să învețe, să-și 
ridice nivelul de pregătire a muncii lor.

Ințelegînd importanța muncii pe care o 
au de desfășurat în unitățile agricole în 
care au fost detașați, inginerii și maiștrii 
mecanici au primit această hotărâre cu 
toată dragostea. Ei știu că ajutorul pe 
care-1 dau mecanizatorilor în repararea 
tractoarelor și mașinilor constituie o con
diție însemnată nu numai pentru succe
sul muncilor agricole de primăvară, dar 
pentru desfășurarea în bune condiții a 
întregului ciclu de lucrări agricole din

timpul anului, că asigurarea unui parc de 
tractoare și mașini agricole bine reparate 
și întreținute va determina mecanizarea 
unui număr miai mare de lucrări, ceea ce 
va ajuta în bună măsură la obținerea unor 
recolte bogate.

Inginerii și maiștrii mecanici care 
pleacă să sprijine munca mecanizatorilor 
din agricultură sînt conștienți că ajuto
rul pe oare-1 vor da va însemna un sprijin 
direct în lupta pe care cei ce muncesc pe 
ogoare o duc pentru înfăptuirea mărețelor 
obiective cuprinse în proiectul de Direc
tive cu privire la dezvoltarea agriculturii 
în următorii 2-3 ani. .

Maiștrii Marin Șerban și Stan Ghica 
de la uzinele „Matyas Rakosi" sau Gh. 
Mocă-nașu, maistru rigler la uzinele „Se
mănătoarea", ca și sute de ingineri și 
maiștri mecanici din întreprinderile in
dustriale ale țării, consideră hotărîrea de 
a fi trimiși să ajute pe muncitorii ogoare
lor ca o sarcină de cinste. Bucurîndu-se, 
prin grija guvernului și partidului, de 
condiții materiale de trai avantajoase, de 
sprijinul unităților respective și al sfatu
rilor populare în ceea ce privește crea
rea unor condiții bune de muncă și de 
viață, ei pornesc cu tot elanul să dea un 
ajutor de nădejde unităților agricole în 
care au fost trimiși.

Pentru oamenii muncii din S.M.T. și 
gospodării de stat această hotărîre a Con
siliului de Miniștri, privind măsurile pen
tru întărirea sprijinului organizatoric și 
tehnic dat de întreprinderile industriale 
S.M.T.-urilor și gospodăriilor de stat, con
stituie un ajutor prețios. De aceea, munci
torii din S.M.T. și gospodării agricole de 
stat îi primesc cu dragoste — așa cum 
se cuvine — pe muncitorii și inginerii 
veniți să-i ajute.

O îndatorire de seamă în reușita ace
stei acțiuni de mare importanță pentru 
ridicarea agriculturii țării noastre, pentru 
obținerea unor roade mai bogate în anul 
viitor, revine și sfaturilor populare. In 
sarcina lor cade asigurarea cazării și 
hranei celor care vin să muncească 
alături de mecanizatori. De aceea, încă de 
pe acum, este necesar ca sfaturile popu
lare să se îngrijească ca echipele de in
gineri, maiștri și muncitori detașați la 
S.M.T. și gospodării agricole de stat să 
găsească locuințe corespunzătoare, să aibă 
posibilitatea procurării unei hrane bune, 
aceste lucruri constituind una din condi
țiile esențiale pentru ca munca lor să 
poată da rezultate rodnice.

Un sprijin de seamă vor primi aceste 
echipe din partea întreprinderilor indu
striale ce aparțin de ministerele din dife
rite ramuri ale industriei socialiste. Atît 
conducerile ministerelor cît și ale între
prinderilor de unde au plecat asemenea 
echipe în unitățile agricole nu tre
buie să piardă din vedere că au datoria 
să le asigure echipamentul necesar, scule 
în caz de nevoie pentru completarea ate
lierelor de reparații, sprijin în ceea ce 
privește mijloacele de transport.

Din diferite întreprinderi industriale 
au și început să plece la S.M.T. și gos
podării agricole de stat inginerii și mai
ștrii mecanici. Ei vor începe în curând să 
muncească efectiv alături de mecanizatori. 
Primindu-i cu dragoste și bucurie în mij
locul lor, mecanizatorii din SM.T. și gos
podării agricole de stat vor dovedi că au 
înțeles importanța ajutorului ce li se a- 
cordă și că se vor strădui să-l folosească 
din plin pentru a contribui Ia mecanizarea 
cît mai largă a muncilor agricole, la spo
rirea producției agricole, condiție de bază 
în ridicarea nivelului de trai aT poporului 
muncitor.

Deschiderea Expoziției anuale de stat 
a artelor plastice

Miercuri la amiază a avut loc la Muzeul 
de artă al R.P.R. deschiderea Expoziției a- 
nuale de stat a artelor plastice.

La deschiderea Expoziției au asistat tova
rășii: dr. Petru Groza, Chivu Stoica, P. Go
rilă, D. Coliu. acad. prof. dr. (C. I. Parhon, 
M. Dalea, I. Fazekaș, Constanța Crăciun, L. 
Răutu, Sorin Toma, M. Macavei, membri ai 
C.C. al P.M.R., membri ai guvernului, repre
zentanți ai organizațiilor obștești și cultura
le, academicienii Camil Petrescu și G. 
Oprescu, I. Jalea și Lucian Grigorescu, 
membri corespondenți ai Academiei R.P.R., 
numeroși artiști plastici, scriitori, actori, 
ziariști rornîni și stră ni, etc.

Cuvîntul de deschidere a fost rostit de 
sculptorul Boris Caragea, maestru emerit al 
artei, președintele Uniunii Artiștilor Plastici 
din R.P.R.

„Deschiderea Expoziției anuale de stat a 
artelor plastice, a spus vorbitorul, constituie 
un eveniment important al vieții culturale și 
artistice din țâre noastră. Expoziția repre
zintă munca de un an a artiștilor plastici din 
întreaga țară.

Alături de scriitori și compozitori, de toți 
oamenii artei, pictorii, sculptorii și graficie
nii își închină talentul lor făuririi noii cul
turi socialiste. Ca și creațiile literare sau 
muzicale, operele plastice grăiesc despre 
dragostea fierbinte de pace a poporului nos
tru, despre munca sa avîntată pentru făuri
rea unei vieți noi. Ilustrând cuceririle obținu
te în acești ani de poporul nostru,^ operele 
plastice vorbesc totodată despre hotărîrea sa 
de a apăra aceste cuceriri, de a ocroti como

Prin orașele și satele patriei
CLUJ (de la cores-*  

pondentul nostru). —> 
An de an, membrif 

gospodăriei agricole colective „Gh. Doja*  
din satul Triteni-Colonie, raionul Turda, a*  
plică pe 6cară tot mai largă metode agro*  
tehnice înaintate, dobîndind în felul acesta 
recolte din ce in ce mai bogate.

Anul acesta, de pildă, de pe cele 40 de 
hectare însămînțate cu porumb, colectiviștii 
din Triteni au dobi'ndlt cîte 4.000 kg. știu- 
leți la hectar, iar de pe suprafața însămîn- 
țață cu porumb, în cuiburi așezate în pătrat 
și mal mult: cîte 4.500 de kg. la ha. De pe 
cele două hectare olantate cu cartofi larovi- 
zați s-au obținut 24.000 kg. cartofi la hectar.

Răsplata muncii depuse n-a fost nici ea 
mai prejos. La împărțirea veniturilor, co
lectiviștii au orimit pentru fiecare zi-muncă 
efectuată in gospodărie cîte 8 kg. porumb, 
4 kg. cartofi, 2 kg. grip, 3 kg. sfeclă fu
rajeră, 2 kg. fîn, însemnate cantități de orz, 
ovăz, miere de albine, vin, precum si cîte 
4 lei

Printre fruntașii gospodăriei se . numără 
Nicolae Nagy care împreună cu ceilalți doi 
membri ai familiei sale a prestat 1015 zile- 
mu-ncă primind 8.120 kg. porumb, 4.060 
kg. cartofi, 2.030 kg. griu, 2.030 kg. fîn, 
3.015 kg. sfeclă furajeră, 4.060 lei și multa 
altele.

Roade bogate au mai dus la casele lor Io*  
sif Moldval, Alexandru Venczel, Bela Mold*  
vai, Lajos Feher și alți colectiviști.

ao oo oo ao eo <30 ec oo se oo oooo oo oo oo oo aooooo«o«* Răsplata munciiMETALURGIȘTII DE MÎINE

Iluminat special |
□OOO000000000000000000 000000<50000000<300000000000000000000000000000000000000(3

După orele de curs, 
elevii au acum posi
bilitatea să verifice 
în practică noțiunile 
teoretice pe care le-au 
învățat. In strung a 
fost prinsă o nouă pie
să. Cei din jur sini 
numai ochi și urechi. 
Aspecte de acestea in- 
tîlnești la tot pasul la 
Centrul școlar profesi
onal de metalurgie 
„Gh. Gheorghiu - Dej" 
din Păltiniș-Ciuc. Aci 
cresc cadre bine pre
gătite pentru indus
tria noastră metalur
gică. Și metalurgiștii 
de mîlne se strădu
iesc să învețe cît mai 
bine pentru a răspun
de cu cinste grijii 
le-o poartă statul.
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------------ —— pînă 1a gftrșîtul a.
Unitățl C0!H8rCI3lf cestei luni în Capitală 
------- ----------------- — se vor deschide 60 de 
noi unități comerciale. Noile magazine vor 

----------- ' I mo-fi dotate cu instalații dintre cele mai 
derne.

La amplasarea lor s-a ținut seama de ne
voile de aprovizionare ale fiecărui cartier. 
Se vor deschide noi magazine pe șoseaua 
Chitilei, calea Griviței, strada Bisericii (car
tierul Herăstrău), șoseaua Ștefan cel Mare, 
strada Baicului, etc.

■ In afară de magazinele alimentare gene
rale șl de produse industriale combinate, 
vor lua flintă pînă .la sfîrșitul lunii nume
roase magazine specializate : mezeluri-brîn- 
zeturi, carne, franzelării, cafea și zaharoase, 
porțelanuri, jucării, parfumerie, mercerie, 
galanterie, etc.

Luna aceasta se va deschide și în centrul 
Capitalei un mare număr de magazine: în 
pasajul Eforia se vor deschide li magazine 
de mobilă, textile, jucării, consignație, fran- 
zelărie, mezeluri-brînzeturi, cafea-zaharoase, 
etc. Astfel de magazine vor fi deschise și în 
pasajele: Crețulescu, Vilacros și Niculae 
Șelari. (Agerpres)

O sarcină de mare răspundere
★★

Pentru
Potrivit prevederilor unei 

Hotărâri recente a Consiliu
lui de Miniștri, un număr de 
ingineri și tehnicieni ur
mează să plece și să lucreze 
in agricultură pentru a-și 
pune priceperea, experiența 
și elanul în muncă în slujba 
înfloririi agriculturii noastre.

Cadrelor tehnice din uzi
nele noastre care pleacă în 
unitățile din agricultură le 
revine o mare răspundere, 
deoarece munca lor întruchi
pează una dintre formele a- 
jutoruilui socialist pe care 
industria noastră îl acordă 
agriculturii.

Inginerii și tehnicienii 
care vor sosi în curând in 
S.M.T.-uri, în gospodării a- 
gricole de stat, sînt che
mați ca într-un răstimp scurt 
să ridice nivelul cunoștințe
lor tehnice al cadrelor per
manente din aceste unități, 
să îndrume aceste cadre a- 
supra celor mai raționale și 
mai economice mijloace de 
întreținere șl folosire a ma
șinilor și utilajului agricol.

Inginerii și tehnicienii 
noștri nu vin acoJo numai 
ca simpli specialiști, ci și ca 
agitatori și propagandiști. 
Cel mai puternic mijloc de 
agitație este exemplul per-

sonal. Prin disciplină, prin 
conștiinciozitate, prin spiri
tul de organizare și prin de
votamentul lor în muncă, ca
drele tehnice plecate din uzi
nele noastre pot și trebuie să 
aducă o contribuție de preț 
la consolidarea economico- 
onganizatorică a unităților 
din agricultură, la ridicarea 
nivelului activității lor pe o 
treaptă nouă, mai înaintată.

Ing. A. ȘERFF
Director general al Dir. ge
nerale de construcții de ma
șini și utilai agricol din Mi
nisterul

gice
Industriei Metalur- 
și Consțrucliilor 
de Mașini

De curând, un colee« 
tiv de ingineri și spe
cialiști din cadrul In

stitutului de Cercetări pentru Protecția Mun
cii, a luat in studiu problema îmbunătățirii 
sistemului de iluminat în anumite locuri de 
muncă, unde se execută lucru de precizie la 
piese cu luciu metalic. Ei au reușit să creeze 
o lampă cu trei becuri fluorescente ce dă o 
lumină apropiată de cea a zilei. Culorile 
becurilor fluorescente ce intră în combinația 
sînt roz, albăstrui și alb.

Această lampă, instalată cu titlu experi
mental deasupra standului de măsurare, ve
rificare și recepție a osiilor de locomotive, 
în hala de rotărle a Atelierelor C.F.R. „Gri- 
vița Roșie", a dat rezultate foarte bune.

rile artei noastre, de a opune provocatorilor 
la un nou război, voința sa fermă de pace.

Expoziția oglindește în același timp frăția 
dintre poporul romin și minoritățile naționa
le, care sub conducerea partidului merg îm
preună pentru înfăptuirea construcției soc;a- 
liste în țara noastră.

Conștienți de puternicul rol social al ar
tei, artiștii noștri plastici se străduiesc să 
redea în operele lor gindurile și năzuințele, 
ideile §i sentimentele poporului. Lucrările de 
pictură, sculptură și grafică, realizate de ar
tiștii noștri — a spus vorbitorul în .încheie
re — constituie mesajul de prietenie al po
porului .romin față de alte popoare, imagi
nea voinței sale de a-șl făuri nestingherit 
o viață nouă, mărturisirea hotărîrii neclintite 
de a construi socialismul și de a apăra cau
za păcii".

Asistența a vizitat apoi expoziția.
Actuala Expoziție de stat a artelor plasti

ce reprezintă un bilanț al muncii pe tărîm 
artistic a peste 400 de pictori, sculptori și 
graficieni. Expoziție cuprinde aproape 1.000 
de lucrări din toate ramurile artei plastice.

In expoziție poate fi remarcată participa
rea a numeroși artiști tineri. In expoziția de 
anul acesta apar lucrări executate de sculp
torii noștri, din materiale ca marmora, pia
tra, bronzul.

Sînt prezenți cu lucrări în expoziție frun
tași ai artei noastre plastice ca: C. Barasclii. 
I. Iser, artiști ai poporului, C. Baba, B. (Sa
ragea, I. Irimescu, maeștri emerâți ai artei, 
Șt. Szonyi, O. Angheluță, M. H. Maxy, Ju
les Perahim, artiști emeriți, șl mu.lți alții.

(Agerpres).

—------ -—j—; 71 ORADEA (de la co.VSSSnțS u6 iarna respondentul nostru). 
--------------------------- 1 Zilele minunate ale 
vacanței de iarnă vor constitui pentru pio
nierii și școlarii din regiunea Oradea prilej 
de numeroase bucurii.

In orașul Oradea se va deschide pentru 
prima dată un orășel al copiilor - în piața 
1 Mai, care va fi dominat de un uriaș brad 
verde, împodobit cu fel de fel de ornamente, 
jucării și artificii. Aici vor avea loc o serie 
de manifestații culturale: prezentări de filme 
cu desene animate, spectacole ale Teatrului 
de păpuși din localitate, scenete ce vor fi 
prezentate de Teatrul de Stat, etc. Cu un viu 
interes este așteptat spectacolul Csimbum 
Circus ce va fi prezentat de un grup de ar
tiști ai Teatrului Maghiar de Stat din lo
calitate.

Tot în orașul copiilor, între 28 decembrie 
șl 5 ianuarie, vor funcționa numeroase ba
zare de jucării, standuri 'de cărți pentru 
copii, precum și o 6erie de chioșcuri prin 
care vor fi puse în vînzare bomboane și alte 
produse zaharoase.

In întreprinderi și instituții se vor orga
niza de asemenea serbări ale pomului de iar
nă. In perioada vacanței de iarnă copiii oa
menilor muncii vor participa la o serie de 
manifestații și întreceri culturale și spor
tive. Ca și în anii precedenți, prin grija 
partidului și guvernului un număr de peste 
150 de copii din această regiune își vor pe
trece vacanța în taberele de la Predeal, So- 
vata, Sinaia, etc.

Librăria copiilor

in- 
în- 

care 
noul

CRAIOVA (de la co
respondentul nostru).— 
Privirile cetățenilor oa. 

re treceau acum cîteva zile pe strada V. I. 
Lenin erau atrase de munca pentru 
stal area unei firme. O nouă firmă 
seamnă un nou magazin, un lucru cu 
s-au obișnuit de alfel craiovenii. Dar
magazin nu este unul obișnuit, căci pe firmă 
stă scris: „Librăria copiilor". De aceea nici 
partlcipanții la deschiderea magazinului, 
care a avut loc în după amiaza aceleiași zile, 
nu erau cei obișnui ți.

Zeci de copii de toate verstele, de la mici 
amatori de jucării și povești, pînă la școlarii 
entuziasmați de faptele eroice ale comsomo- 
liștilor sovietici au luat parte la deschiderea 
librăriei.

In raioanele bine asortate ale noiî librării 
cei mici vor găsi tot felul de articole și cărți 
corespunzătoare fiecărei vîrste: jucării, ju
cării educative, cărți pentru copii de vîrstă 
preșcolară, cărți de povești, istorioare, poezii, 
«tc.

Din fiece fabrică sau u- 
zină vor pleca zilele acestea 
ingineri și maiștri mecanici 
să ajute, cu priceperea și 
pregătirea lor, la întărirea 
șl ridicarea unităților socia
liste din agricultură.

Un grup numeros de ase
menea specialiști îl dă Com
binatul siderurgic Reșița, al

Ajutor
cărui colectiv 
răspunderea să 
cadre calificate 
rii agricole de 
uni de mașini

De la uzinele de tractoare
„Ernst Thălmann" din Ora
șul Stalin vor pleca 10 echi
pe de tehnicieni la diferite altele.

frăfese
și-a asumat unități ~
sprijine cu ție de seamă o vor da și jn-

: 15 gospodă- treprinderile ,,Unio“ - Sa tu 
stat și stați- . Mare, Fabrică de scule din 
șl tractoare.

agricole O contribu-

R'șno.v, .„Înfrățirea" din Ora
dea, Fabrica de rulmenți din 
Moldova, , Fabrica de va
goane de cale ferată „Gh. 

.. Dirpitrov" din Arad și multe

A început 6ezonul 
turistic de iarnă. La 
sfîrșit de săptămlnă, 

trenuri speciale, accelerate, îi poartă pe tu
riștii amatori, oameni ai muncii care au în
drăgit acest sport, spre valea Prahovei. în 
munții Bucegi și Gîrbova.

La sfîrșit de săptămînă turiștii amatori 
pot pleca în excursii și în alte masive mun
toase, organizați în grupur.i, pe colective 
sportive, bucurîndu-se de reducere specială 
de 50 la sută pentru călătoria oe C.F.R.

De asemenea prin Direcția turismului de 
masă din cadrul C.C.S. elevii și studenții își 
pot petrece vacanța de iarnă la munte, la 
cabanele C.C.S., avind asigurate toate con
dițiile de cazare și alimentare și reducerile 
tarifare pentru călătoria pe C.F.R.

Cabanele C.C.S. stau la dispoziția oame
nilor muncii și pentru serbarea revelionului. 
Trenuri sneclale vor pleca spre munți în ziua 
de 31 decembrie și se vor înapoia în Bucu
rești. duminică 2 ianuarie 1955.

Turismul iarna
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TOAST
Petrecerea era în toi. Fripturile, 

prăjiturile și fructele își făcuseră a- 
pariția pe mese, delectaseră oaspeții 
și prilejuiseră numeroase elogii la 
adresa bucătarului. S-a toastat de 
multe ori. In cinstea celui mai .bun 
maistru de forai, a celui mai priceput 
podar, a fruntașilor de la atelierul 
mecanic. Intr-un tirziu, se ridică bă- 
trlnul Anton Kaidaș, maistrul strungar 
de la ateliere. Se făcu liniște. — Eu, 
dragii mei — spuse cu emoție Kaidaș
— închin acest pahar pentru cîfiva oa
meni modești, anonimi, dar care... — se 
emoționă și mai rău. glasul îi tremura
— ne-au salvat copiii. Si ai tăi, și ai tăi,
— arătă spre citiva comeseni. — Da! 
I-au salvat. Închin deci pentru docto
rul Popa și echipa sa.

Au urmat ropote de aplauze, la care 
un om de vreo patruzeci și ceva de 
ani, cu o chelie destul de pronunțată, 
cu ochi blînzi și timizi, nu știa cum 
să reacționeze. Să zimbească, să fie 
serios, să ia un aer solemn, să se ri
dice în picioare, ori să stea jos. Era 
vădit încurcat, stacojiu la fată și de
veni și mai încurcat cînd i se ceru să 
ia cuvîntul. Figura lui mi-era foarte 
cunoscută, dar nu-mi puteam aduce a- 
minte de unde.

Se ridică, tuși ca să-și dreagă glasul 
și, mulțumind, pentru ovații, vorbi ce
lor din iur:

— Noi, dragi tovarăși, nu ne-am fă
cut decît datoria. Asta ni-e meseria, 
întocmai cum voi dati petrol, noi com
batem epidemiile. Dacă e vorba de^ 
mulțumiri însă... Stitil Nu vreau să 
folosesc vorbe mari. Dar cunoașteți 
faptul că in toată regiunea Bacău mi 
exista în trecut nici un laborator de 
igienă, nu exista nici o formă orga
nizată de luptă contra epidemiilor? 
Veți întreba de ce! Dar e simplu. 
Exantematicul, tifoida, secerau în spe
cial sărăcimea. Erau bolile mizeriei. 
Acum avem 5 laboratoare și 7 sane- 
piduri în regiune. Bolnavii nu mai sînt

transportați în cărata cu coceni, ci in 
auțosalvări. Vaccinurile urgente vin 
cu avionul sanitar, 'lată de ce fafă de 
mii și zeci de mii de cazuri de exan- 
tematic în t rec ut » noi n-am avut in a- 
cest an in întreaga regiune, nici zece 
cazuri. Putem . spune că aproape au 
dispărut și scarlatina și difteria. Cred 
că acum știți cui să mulțumiți...

Au urmat noi ropote de aplauze și 
arale. Cercam să-mi amintesc de un- 
dc-l cunoșteam pe doctorul Popa, dar 
nu reușeam. Am rugat pe unul din 
comeseni să-mi povestească ce fapte 
ale acestuia au prilejuit toastul lui 
Kaidaș și mi-am dat seama că mais
trul strungar nu exagerase.

La periferia Moineștilor există un 
cartier de romi. Un copilaș, de abia 
doi ani, Constantin, al locuitorului Mo
rarii. se îmbolnăvise de paralizie in
fantilă. Un alt copil de. zece luni, a- 
poi o fetită de 15 ani și alta de 9 ani, 
au căpătat simptomele aceleiași boli. 
In limbai medical, aceasta însemna 
că se declarase un focar. In foarte 
scurt timp medici, oficianfi sanitari și 
felceri au sosit de la Sanepidul regio
nal din Bacău. Timp de două săptă- 
mîni, Oamenii aceștia au stat în plin 
focar, au controlat și examinat de cile- 
va ori pe zi cetățenii din împrejurimi 
— după ce bineînțeles, au izolat bol
navii, au izolat suspecții și au finut 
conferințe la stafia de radioficare. 
Drumurile le făceau pe jos, picioarele 
se înfundau în noroaie. Nu era timp 
nici de mincat, nici de dormit. Se is- 
case și o ceartă intre doctori. Unul din 
ei, doctorul Emil Valdman, venise gri
pat, cu temperatură ridicată, așa că 
era mai expus ca ceilalți. Refuzul lui 
de a părăsi focarul l-a întărîtat pe doc
torul Keila, care-i aminti că are un co
pil de 5 luni. Tînărul doctor Valdman, drocenlralei. Am lichidat focarul, 
slăbuț, micuț, blond si vesel, îi ripos- Avea un zîmbet atît de fericit! 
tase că și înfuriatul doctor Keila are SANDU MANEA

un copil, e drept mal mare, dar totuși 
sub doi ani.

In două săptămini, ajutată de suro
rile spitalului, comisia de femei, cru
cea roșie, echipa de la Sanepidul re
gional a lichidat focarul. Iar cei bol
navi au scăpat toii cu viată.

Avea dreptate moș Kaidaș» așa că 
m-am alăturat entuziasmului general. 
Apropiindu-mă de doctorul Popa, 
mi-am amintit și unde îl cunoscusem. 
Cu cîteva zile înainte de 
de anul trecut, 
pină la Cheile Bicazului. _______
de la Bi cazul ardelean autobuzul nu 
mai putea străbate, din cauza dru
mului desfundat, am făcut drumul 
într-o cărufă avind ca vecin de... com
partiment. un om cu căciulă miloasă 
și o șubă lungă cit o zi de post. Omul, 
al. cărui nume nu-l reținusem, era in- 
gindurat și privea mereu ceasul. — Nu
mai de ași ajunge la timp — izbuc
ni intr-un tirziu și ca să-și explice iz
bucnirea îmi spuse simplu, parcă ar 
fi vorbit de o plimbare oarecare:

— Am cîteva cazuri de febră tifoi
dă la Bicaz-chei. Au băut apă din 
gîrlă și acum... înțelegi? Trebuie nu 
numai să localizez ci să și lichidez 
boala. Șantierul, înțelegi ? Să nu se 
ducă intr-acolo.

Ne-am despărțit în apropierea Blga- 
zului-che: și de atunci nu l-am mai 
văzut pină la această reuniune tovă
rășească. cînd am aflat că-l cheamă 
Șerban Popa și este șeful secției „Epi
demii" de la Sanepidul regional.

Nu m-a recunoscut nici el, dar cînd 
l-am 
nă, 
nice:

viscolul
făcusem o călătorie

Deoarece

uminlit călătoria noastră 
s-a arătat bucuros să-rni

coma- 
comu-

unul
măcarȘtii? Nici un caz. dar 'nici 

n-a fost atunci pe șantierul hi-



Pentru o conducere competentă a economiei locale*)

Propuneri în vederea îmbunătățirii 
muncii de colectare

Urmăresc cu mult interes articolele pe 
tare le publică ziarul „Romînia liberă" la 
rubrica ,,Pentru o conducere competentă a 
economiei locale". In cadrul acestei rubrici 
a apărut de pildă și articolul „Să întărim 
Răspunderea sfaturilor populare față de co
lectări", scris de tovarășul 1. Olteanu, preșe
dintele Comitetului de Stat pentru Colecta
rea Produselor Agricole. Fără îndoială, că 
un asemenea articol ridică o seamă de pro
bleme. Intrucit discuția este deschisă, aș 
vrea să-mi spun și eu părerea, în primul 
rînd în legătură cu felul cum se face docu
mentația în vederea impunerilor pentru co
tele obligatorii cit și in alte probleme care 
privesc răspunderea sfaturilor populare față 
de colectări.

Faptele au dovedit că cele mai multe ne
ajunsuri care au dus la întîrzieri în înde
plinirea planului de colectare și chiar la 
neindeplinirea totală a lui în unele comune 
și raioane, ori la nemulțumiri justificate din 
partea producătorilor, silit pricinuite de do 
cumentația defectuoasă, nereală, dată de 
sfaturile populare. In regiunea Hunedoara 
nu puține au fost cazurile cînd, din cauza 
proastei documentații, o seamă de gospo
dării țărănești au fost impuse cu cote obli
gatorii peste posibilitățile lor economice, 
iar alte gospodării sub aceste posibilități, 
sau au fost omise de la impunerea pentru 
cote obligatorii. Iată numai citeva exemple : 
țăranul muncitor Victor Munteanu din co
muna Sîntămăria-Orlea, raionul Hațeg, 
a fost trecut în documentația prezentată de 
sfatul popular comunal cu 7 bivolițe. In 
realitate acesta poseda 7 oi și nici n-a avut 
vreodată bivolițe. Din aceeași documentație 
erau omise însă patru gospodării chiabu- 
rești, ceea ce ar fi însemnat crearea unu 
posibilități legale de sustragere a acestora 
de la predarea cotelor obligatorii către 
Stat.

In raionul Alba, numărătoarea oilor după 
care s-a întocmit apoi documentația în baza 
căreia trebuia făcută impunerea pentru co
tele obligatorii de lapte și lină, a fost fă
cută cu atita superficialitate incit ulterior, 
cu ocazia altei numărători, s-a mai desco
perit un număr de 6.300 oi.

De asemenea, sînt numeroase cazurile 
cînd aceiași președinți de comitete executive 
comunale care au aprobat documentația ini
țială asupra situației economice a fiecărei 
gospodării din comuna respectivă, adeveresc 
ulterior contestațiile făcute de o seamă de 
producători impuși la cantități mai mari de- 
clt se cuvenea în raport cu suprafața de 
pămint, ori cu numărul de animale ce 
le posedă. De exemplu, după documentația 
prezentată la începutul anului de sfatul 
popular din comuna Vințu de Jos, raionul 
Alba, țăranul muncitor Paraschiva Bogă
tan a fost Impus la cote obligatorii pentru 
suprafața de 6,51 ha. La contestația produ
cătorului însă, același președinte de corni 
tet executiv comunal a constatat, abia în 
luna august, că acesta nu are mai mult de 
3,22 ha. Exemple asemănătoare s-ar putea 
da din multe alte comune din regiunea 
noastră.

Aceste neajunsuri creează mari greutăți 
tn munca pentru efectuarea impunerilor și 
In ultimă instanță pentru realizarea planului. 
Ele se datoresc muncii lipsite de răspundere 
de care dau dovadă unele sfaturi populare 
In întocmirea documentației, cit și felului 
defectuos in care se ține evidența situației 
economice a gospodăriilor agricole de către 
sfaturile populare.

Intrucit răspunderea integrală pentru fe
lul ln care este întocmită documentația re

Ion C. Man
împuternicitul Comitetului de Stat pentrti 

Colectarea Produselor, Agricole 
in regiunea Hunedoara

*) Vezi și „Romînia liberă" nr. 3166,3167. 
3168 3169, 3170, 3171, 3172. 3173, 3174.
3175, 3176 si 3178.

vine sfaturilor populare și pentru ca în vii
tor această documentație să fie cît mai 
reală, să corespundă situației de pe teren, 
cred că trebuie pus un accent mai mare pe 
ținerea unei evidențe stricte asupra tuturor 
modificărilor ce intervin în decursul anului 
în structura de proprietate a fiecărei gos
podării. De aceea propun să se aducă unele 
îmbunătățiri actualului sistem de evidență. 
Astfel, pentru operarea în registrul agricol 
a tuturor modificărilor ce survin în structu
rile de proprietate ale gospodăriilor țară 
nești, aș propune să fie desemnat la fie
care sfat popular comunal cite un salariat 
care să se ocupe de această problemă.

Pînă acum impunerea pentru cotele obli
gatorii la produse an male se făcea in baza 
documentației întocmită in urma recensă- 
minluluj animalelor de la începutul fiecărui 
an. Acest sistem prezintă multe neajunsuri 
prin faptul că în timp ce cota la care a fost 
impus producătorul la începutul anului ră 
mine în cele mal multe cazuri aceeași, în 
structura de proprietate a gospodăriilor sur
vin anumite modificări: fie că producătorii 
își înstrăinează din animalele pe care le 
posedau la începutul anului, fie că agoni
sesc alte animale.

De aceea, pentru ca nici statul să nu fie 
păgubit și nici producătorii să nu f e ned. ep- 
tățiți, ar fi bine ca la sfaturile populare co
munale să se înființeze evidența mișcării a- 
nimalelor, ținută de același salariat despre 
care am arătat mai sus.

Ținind această evidență, sfaturile popula e 
vor putea ști in fiecare zi situația exactă 
a posibilităților economice ale fiecărei gos
podării, în baza căreia se vor putea opera 
deindată reducerile, scutirile sau majoră
rile de cote pe gospodării. Astfel ele vor a- 
vea o situație precisă în baza căreia să poa
tă întocmi la începutul fiecărui an o docu
mentație reală.

In munca pentru realizarea planului de 
colectare, de o mare importanță este cu
noașterea zilnică a mersului colectărilor. A- 
cest lucru este posibil prin ținerea unei e- 
vidențe stricte asupra predărilor ziln’ce a 
cotelor obligatorii. O evidență justă, ținută 
la zi, dă posibilitate colectorilor și comite
telor executive comunale să cunoască în 
orice moment situația exactă a producăto
rilor care și-au predat cotele, lată de ce cred 
că este necesar ca și în această privință să 
se aducă unele îmbunătățiri, în sensul ca 
evidența să fie ținută în mod permanent.

Acum evidența pe gospodării asupra pre
dării cotelor la- colectare este ținută sepa
rat de două organe : împuterniciți; raionali 
ai C.S.C.P A. și sfaturile populare comu 
nale. Din păcate însă, nici într-o parte, nici 
în alta, aceasta nu este ținută în mod ri
guros. De asemenea, s-a dovedit că, în prac
tică, ținerea evidenței pe gospodării la îm 
puterniciții raionali nu-șî prea are rostul și 
asta cu atît mai mult cu cît datorită altor 
munci în care erau antrenați statisticienii, 
evidența pe gospodării rămînea neefectuată, 
uneori chiar luni de zile. Ceea ce-i mai rău 
este că evidența pe gospodării nu se ține 
în mod strict, nici măcar acolo unde acea
sta este absolut necesară și anume la sfa
turile populare comunale.

Pentru îmbunătățirea situației în ținerea 
evidenței colectărilor propun ca evidența pe 
gospodării să nu mai fie ținută de împuter
niciți! raionali, ci să fie ținută numai de 
sfaturile populare comunale. (Această e- 
vidență să fie ținută de același salariat care

va avea drept sarcină ținerea registrului a- 
gricol și evidența mișcării animalelor). Prin 
aceasta împuterniciți! raionali aî C.S.C.P.A. 
vor fi scutiți de efectuarea unei munci care 
s-a dovedit a fi inutilă, yrrnind ca aceștia 
să țină doar evidența asupra realizării pla
nului global pe sate și comune. Aceasta ar 
scuti și bazele de recepționare de a mai în
tocmi fișele de predare în trei exemplare, ur- 
mind să le completeze doar in două exem
plare.

In vederea ținerii acestor evidențe la co
mune, sfaturile populare vor trebui să nu
mească în aceste munci oameni pricepuți și 
de încredere.

Deși atît în hotărîrile guvernului șl par
tidului cu privire la colectări, cît și în dis- 
pozițiunea nr. 5 a Consiliului de Miniștri, 
sînt fixate in mod concret sarcinile de răs
pundere ce revin sfaturilor populare față de 
îndeplinirea planurilor de colectare, mai sînt 
încă comitete executive și activiști ai sfatu
rilor populare care manifestă nepăsare față 
de problema colectărilor, căutînd în fel și 
chip să se debaraseze de aceas ă răspundere. 
Lucrul acesta se îniîmplă mai cu seamă la 
comune, unde comitetele executive nu-i spri
jină îndeajuns pe colectori, nu urmă.esc și 
nu controlează munca acestora și nici nu-i 
trag la răspundere pentru lipsa de interes pe 
care unii dintre ei o manifestă față de sar
cinile ce le au de îndeplinit.

Pentru întărirea răspunderii sfaturilor 
populare față de felul în care se desfășoară 
munca de colectare și în ultima instanță în
deplinirea la termen a planurilor de colec
tare, propun ca agenții colectori să devină 
salariați ai sfaturilor populare și deci sub
ordonați direct acestora, cu dreptul ca, pe 
lingă comitetele executive comunale, orga
nele raionale și regionale de colectare să-i 
controleze și să-i ajute în muncă. In felul 
acesta, comitetele executive, îndeosebi cele 
comunale, vor avea și dreptul și obligația 
sporită de a exercita o mai intensă muncă 
de control asupra activității colectorilor.

De asemenea, cred că este necesar să se 
creeze condițiunj pentru școlarizarea colec
torilor existenți, în vederea cunoașterii mai 
temeinice a hotărîrilor și instrucțiunilor cu 
privire la colectări cît și asupra aplicării lor 
juste.

*

In regiunea Hunedoara, cu excepția colec
tării laptelui de vacă, planul anual de co
lectare la toate celelalte produse a fost în
deplinit în întregime încă la data de 2 de
cembrie Hunedoara este astăzi regiune 
fruntașă pe țară în îndepFnirea planului de 
colectare. Acest rezultat, la baza căruia a 
stat sprijinul partidului și guvernului și co
laborarea strînsă între sfaturile populare și 
organele de colectare, a spulberat pentru tot
deauna mitul așa ziselor „greutăți obiecti
ve" invocat ani la rînd ca o justificare a 
nerealizării planului în termen, fapt care a 
făcut ca în anii din urmă regiunea Hune
doara să fie mereu codașă în realizarea pla
nului.

Concluzia ce trebuie deci trasă de aici 
este după părerea mea că atunci cînd, ală 
turi de organele de colectare, sfaturile popu
lare simt în mod concret răspunderea ce 
ie revine față de realizarea planului de co
lectări și sînt serios preocupate de proble
ma colectărilor, planul poate fi realizat chiar 
și înainte de vreme.

Am încercat să fac o seamă de propuneri 
în vederea îmbunătățirii muncii de colectare. 
Totodată vreau să spun că aștept cu mult 
interes participarea la această discuție și a 
altor lucrători din aparatul de colectare, pre
cum și a activiștilor din cadrul sfaturilor 
populare, in felul acesta, cred că multe pro
bleme vor fi lămurite și noi propuneri vor 
putea contribui la îmbunătățirea muncii de 
colectare.

Scrisoare către redacție 

Comandă urgentă.,, 
neridicată de 7 luni

Pentru a veni în ajutorul sectorului agri
col, atelierul ,23 August" din cadrul D.R.N.C.- 
Constanfa a lucrat și piese de schimb nece
sare S.M.T.-tirilor din regiune.

Astfel, in luna mai 1954, S-M.T,-Horia 
din raionul Hîrșova a prezentat o comandă 
acestui atelier pentru confecționarea unor 
suporți necesari cuțitelor de batoză. Coman
da a fost executată tn bune cofidtțluni și la 

.timp, respectindu-se termenul fixat.
Acum sintem la sjirșilul anului, treierișul 

s-a terminat de mult, insă suporții încă n-au 
fost ridicați de către conducerea S.M.T.- 
lloria.

De șapte luni aceste piese stau 'îngrămă
dite intr-un colț al atelierului. Strungarii 
care au muncit la confecționarea suporlilor 
și s-au străduit să-i execute cît mai bine 
se ‘întreabă dacă S.M.T.-IIorta ii va ri
dica măcar în anul 1955. Sau poate condu
cerea tehnică a S.M.T.-ului a găsit vreo me
todă prin care batozele pot lucra și fără cu
țite ?

COSTACHE SODOLEANU 
corespondent voluntar

Pe urmele materialelor 
nepublicate

„La întreprinderile comunale din Pitești, 
munca se desfășoară in foarte proaste con- 
dițiuni. In loc să se îngrijească de bunul 
mers a' muncii, Ilie Grecu, directorul în
treprinderii, este preocupat mai mult să-șl 
rezolve problemele personale. Și fiindcă 
pentru aceasta ii sînt necesare diferite sume 
de bani, llie Greu își „procură" sumele 
respective prin mijloace necinstite".

Conținutul acestei sezisări primite !a re
dacție din partea unui corespondent volun
tar a fost trimis Ministerului Gospodărie: 
Comunale și industriei Locale.

In răspunsul primit din partea ministeru
lui se arată că dat fiind justețea celor se- 
zisate, Ilie Grecu a fost destituit din funcția 
pe care o deținea urmind a fi deferit orga
nelor procuraturii.

★
Un cititor al ziarului nostru critica în se- 

zisarea adresată redacției calitatea necores
punzătoare a creioanelor fabricate de între
prinderea „Republica".

Semnalînd acest fapt Ministerului Indus
triei Lemnului, Hîrtiei și Celulozei, am fost 
informați că fabrica „Republica" a primit 
în cursul acestei luni utilaj nou, care va 
ajuta pe muncitori să obțină mase de grafit 
mai omogene.

Totodată au fost luate unele măsuri teh- 
nico-organizatorice care să ducă la îmbu
nătățirea calității creioanelor.

★
Un corespondent din raionul Pucioasa 

ne-a relatat într-o scrisoare că la fabrica 
din comuna Fienl piinea se lucrează tn 
condiții neigienice.

Răspunzînj acestei sezisări, sfatul popu 
Iar al raionului Pucioasa ne-a informat că 
pentru remedierea aces'el situații s-au 
luat măsurile corespunzătoare. In același 
timp. Sanepidul a sancționat pe responsabi
lul acestei unități cu amendă sanitară.

★
Cițiva cititori din Capitală s-au adresat 

redacției noastre cu propunerea de a inter
veni pe lingă forurile în drept in vederea 
înființării unor bufele-ceainărli, unități în 
care oamenii muncii care se îndreaptă spre 
locurile de muncă să poată servi, începînd 
de la orele 6 dimineața, cafea, lapte, ceai Ei 
cereau de asemenea ca aceste unități să fie 
înființate nu numai în centrul orașului, cl Și 
în apropierea marilor întreprinderi. Propune
rile lor au fost comunicate sfatului popu
lar al Capitalei.

In răspunsul primit ni s-a comunicat că 
secțiile comerciale ale sfaturilor populare 
raionale au primit sarcina ca împreună cu 
trusturile de alimentație publică să ia mă
suri pentru satisfacerea acestor cerințe.

Institutul Medico-Farmaceutic din Tg, Mureș
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A 4-a SESIUNE A SFATURILOR POPULARE REGIONALE
O CÎT MAI BUNĂ APROVIZIONARE

A OAMENILOR MUNCII
Problema aprovizionării 

oamenilor muncii cu produse 
alimentare, industriale și 
combustibil în cursul aces 
tei ierni, a fost punctul cen
tral al discuțiilor purtate în 
cadrul celei de a 4-a sesiuni 
a sfatului popular al regiunii 
Oradea.

Cu acest prilej deputatul 
Iosif Biro a prezentat în fa
ța sesiunii urn amplu ra
port în care au fost relie
fate atît succesele pe care 
le-au dobîndit sfaturile popu. 
lare, organizațiile comercia
le și cooperatiste, tn dome
niul bunel aprovizionări a 
oamenilor muncii din regiu
ne cît și lipsurile ce se mai 
manifestă în această privin
ță. Printre altele, raportorul 
a arătat că față de aceeași 
perioadă a anului trecut, în 
ultimele trei trimestre ale fi
nului acesta, oamenii muncii 
din regiunea Oradea au pri
mit cu 80 la sută mai multă 
făină, cu 98,1 la sută mai 
mult ulei comestibil și cu 
91 la sută mai multă slăni
nă șl untură, precum și o 
eerie de alte produșe a le că
ror cantități întrec cu mult 
pe cele distribuite tn anul 
trecut

Deși volumul mărfurilor 
distribuite în acest an popu
lației a marcat o creștere 
însemnată țață de anul pre
cedent, totuși, datorită unei 
insuficiente preocupări din 
partea unor conducători de 
întreprinderi și organizații 
comerciale șl cooperatiste, 
precum șf a unor sfaturi

populare din cuprinsul re
giunii, problema aprovizio
nării oamenilor muncii se 
face încă sub nivelul posi
bilităților existente. Acest 
lucru se reflectă în special 
în slaba calitate a unor 
mărfuri și lipsa de preocu
pare față de lărgirea sorti
mentelor d? produse alimen
tare și industriale.

Serioase lipsuri se mani
festă și în privința apro
vizionării populației cu lem
ne de foc, fapt ce se dato- 
rește în bună măsură comi
tetului executiv regional și 
comitetelor executive ra
ionale și comunale care, de
și au la dispoziție cantități 
însemnate de lemne, nu se 
îngrijesc în suficientă mă
sură de buna organizare a 
lucrărilor de transport.

Luînd cuvîntul în cadrul 
sesiunii, mai multi deputați 
și invitați au arătat printre 
altele că atît comitetul exe
cutiv cît și conducătorii or
ganizațiilor comerciale și 
cooperatiste nu și-au făcut 
o preocupare de seamă din 
a lichida deficiențele ce se 
manifestă în buna deservire 
a consumatorilor. Cazurile 
de favoritism și lipsă de res
pect față de consumatori 
sînt încă destul de frecvente, 
iar igiena unor localuri, în 
special cele de alimentaț'e 
publică, lasă de dorit. De 
asemenea, cei care au luat 
cuvîntul au mai arătat că

nu există suficientă preocu
pare nici pentru problema 
lărgirii rețelei comerciale.

Votînd în unanimitate ho
tărîrile celei de a 4-a se
siuni deputății sfatului popu
lar din regiunea Oradea 
s-au angajat, printre altele, 
ca prin continua întărire a 
legăturii cu masele de ale
gători și cu sprijinul aces
tora, să întreprindă o serie 
de acțiuni menite să con
tribuie la continua îmbună
tățire a aprovizionării oa
menilor muncii din cuprinsul 
regiunii.

In hotărîrile sesiunii au 
fost prevăzute astfel o serie 
de măsuri importante ca: 
identificarea de noi terenuri 
pentru grădini de legume și 
zarzavaturi, plantarea de 
pomi fructiferi. înființarea 
unei sere la băile „1 Mai", 
(care va fi Încălzită cu apă 
termală) etc. Vor avea de 
asemenea loc consfătuiri în
tre deputați și alegători cu 
care prilej se vor discuta a- 
tît realizarea măsurilor lua
te cît și felul cum decurge 
deservirea cumpărătorilor.

Sesiunea a mai prevăzut 
o serie de măsuri menite să 
ducă-la .dezvoltarea indus
triei locale, la lărgirea pro
ducției bunurilor de larg 
consum.

AL KISS |
corespondentul „Romîniei | 
libere" in regiunea Oradea I

INTENSIFICAREA
TRANSPORTULUI MATERIALULUI LEMNOS

In cadrul lucrărilor ce.ei 
de a 4-a sesiuni a sfatului 
popular regional Suceava 
s-a dezbătut pe larg pronie- 
ma transportului materiala, 
lui lemnos. Problema are o 
importanță deosebită, știind 
că din pădurile de aici se 
trimit lemne în multe regi
uni ale țării ca și în Capita
lă, atît pentru aproviziona
rea populației cît și ca ma
terie primă pentru numeroa
se întreprinderi forestiere. 
Sesiunea a relevat unele 
succese obținute în această 
direcție, în special acolo 
unde comitetele executive 
nu au scăpat din vedere im
portanța transportului și 
trasului lemnelor.

Astfel, în comuna Dorna 
Cîndreni s-a îndeplinit pla
nul la trasul lemnelor din 
păduri în proporție de 140 
la sută, iar la transport în 
proporție de 161 la sută. 
Aici s-a simțit munca depu- 
taților comunali și a comi
siilor comunale de trans
port. Depășiri simțitoare de 
plan s-au realizat și în co
munele Frumosu, Argel, Va
tra Moldoviței și Fundul 
Moldovei din raionul Cîmpu- 
lung.

Dacă peste tot ar fi exis
tat aceeași preocupare, co
mitetul executiv al sfatului 
popular regional Suceava ar 
fi putut desigur comunica 
îndeplinirea integrală a pla
nului Dar rezultatul este al. 
tul Aprovizionarea cu lem
ne nu s-a realizat pînă în 
prezent decît parțial.

Răspunderea față de acea
stă situație revine comitetu
lui executiv regional care 
nu a controlat îndeplinirea 
sarcinilor de plan. Deputății 
Segal Matiaș, Ștefan Dudu- 
nlan, Petre Candrea și alții, 
au criticat pe bună dreptate 
pe membrii comitetului exe- 
cutiv regional. Aceștia, deși 
răspund fiecare de cîte un 
raion, nu s-au interesat de 
transportul lemnelor, neînde
plinind astfel hotărîrile ulti
mei sesiuni. Transportul lem
nelor a fost lăsat exclusiv 
pe seama, comisiei regionale 
de transport, iar aceasta nu 
a fost îndeajuns îndrumată 
și supraveghiată.

Astfel, în raionul Rădăuți 
sînt comune ca Baineț, Bil- 
ca, Frătăuții Vechi, Fiiătău- 
ții Noi, Gălănești și Horod- 
nicu unde de luni de zile nu 
a ieșit nici un atelaj la 
transportul materialului lem
nos. Defectuoasă a fost și 
munca sfatului popular raio. 
nai Darabani, unde între 
1—6 noiembrie, de pildă, 
s-au transportat numai 27 
m. steri, din cei 500 metri 
steri planificați.

Nici conducerile unităților 
de exploatare I.F.E-T. nu au 
arătat o atenție deosebită a- 
cestel probleme. Conducerea 
I.F.E.T. - Putna, bunăoară, 
folosind în mod greșit ate
lajele a îndeplinit planul la 
transportul lemnului de lu
cru, ptnă la 30 noiembrie, 
ln proporție de 302 Li sută ;

tn schimb la lemnul de foc 
numai în proporție de 25 la 
sută.

Atelajele proprii nu sînt 
folosite la maximum la 
I.F.E.T.-Moldovița. Din a- 
cest motiv la I.F.E.T.-Put- 
na timp îndelungat nu s-a 
folosit decît jumătate din 
capacitatea de muncă a a- 
tela jelor. O serie de greutăți 
provoacă și faptul că direc
ția regională silvică I.F.E-T. 
nu face întotdeauna la timp 
plata cărăușilor. La I.F.E.T.- 
Gura Humorului un mare 
număr de cărăuși și munci
tori de pădure nu au fost 
plătiți de o lună.

Deputății sfatului popular 
regional Suceava au anali
zat posibilitățile existente și 
au aprobat un plan de mă
suri care, așa cum a fost în
tocmit, nu va contribui prea 
mult la îmbunătățirea situa
ției transportului de lemne. 
Deși cuprinde multe obiec
tive, totuși pentru îndeplini
rea acestora nu ău fost sta
bilite termene precise și răs
pundere personală. Comite 
tul executiv al sfatului popu
lar regional are datoria să 
înlăture această deficiență 
și urmărind cu toată atenția 
îndeplinirea hotărîrilor aces
tei sesiuni să asigure astfel 
condițiile pentru îmbunătăți, 
rea transportului materialu
lui lemnos

PAULA GEBER 
corespondentul „Romîniei 

libere" ln regiunea Suceava

Rețeaua de școli a minorităților naționale din țara noastră cuprinde mai 
multe mii de unități școlare care făuresc intelectuali noi, legați de popor. In 
afară de școli elementare, școli medii, școli pedagogice, in limbile de predare 
maghiară, populația maghiară are pe lingă universitatea „Bolyai" din Cluj și 
numeroase instituții de învățămînt superior.

In clișeu: Clădirea Institutului Medico-Farmaceutic din Tg. Mureș, ale 
cărui cursuri se p.edau in limba maghiară.

LUCRURI MĂR UNTE ?
Repart if il

Chiar dacă nu ți-ar fi 
foame, tot îți lasă gura 
apă privind sorturile de

Altfel nu se explică motivul pentru care 
n-a dat curs sezisărilor primite și a conti
nuat să manifeste aceeași nepăsare față de 
șuruburile fabricate de întreprinderile pe 
core le tutelează. Sperăm că această atitu
dine se va schimba in cel mai scurt timp

mezeluri din vitrina magazinului alimentar 
..Delta Dunării"din București. Tot felul de 
șunci, pateuri de ficat, mușchi uri, speciali
tățile cele mai variate. După ce te delectezi 
privindu-le, intri înăuntru. Dar munții de 
mezeluri nu sînt chiar atît de ușor accesibili, 
dintr-un singur motiv: Ești grăbit. E cam 
multă lume, un singur casier, și. deși vînză-
torii servesc repede, n-ai timp. Dar nu e sin
gurul magazin alimentar din București, așa 
că pornești către altul tot din bulevardul 
6 Martie. Aici găsești însă mult mai puține 
sorturi, șl tn special salam. Încerci la altul. 
Tot salam. Colinzi prin citeva unități alimen
tare și pretutindeni ți se oferă citeva sorturi 
de mezeluri care nici pe departe nu se pot
compara cu ceea ce găsești la „Delta Du
nării", ori tn alte — puține — magazine 
„privilegiate”.

Ce fel de socoteli și-au făcut cei de la fa
brica „Mistrețul", ca și cei de la secția co
mercială a sfatului popular al Capitalei, cînd 
•iu trimis multe mezeluri, cu un bogat sorti
ment, numai la unele magazine, în loc să le 
distribuie la cit mai multe, este greu de 
înțeles Cert este Insă că nimeni nu-i laudă 
pentru ,.inițiativa" lor. Ci dimpotrivă.

★

Șuruburi nărăvașe
Este foarte plăcut să ai 

tn casă mobilă nouă. Ea 
Iți înfrumusețează locu

ința și îi dă un aspect agreabil.
Nu-i deci de mirare că la magazinele 

„Comlemn" e o permanentă forfotă. Un mare 
număr de oameni ai muncii cumpără azi mo
bilă nouă.

Din păcate însă, uneori după ce-ai cumpă
rat-o ai surprize. Constați că la unele scaune 
picioarele prezintă semne de instabilitate, 
iar cuierul pe care ți-ai atîrnat paltonul a 
început să se desfacă.

Modificările survenite șl neplăcerile ce ur
mează se datoresc unui lucru mic la care 
cumpărătorul poate nici nu se gîndește: șu
rubul. Diferitele părți componente ale sca
unelor sau ale cuierelor sînt prinse în șuru
buri, articol produs de mai multe întreprin
deri. Fabricile „Muncitorul Liber" din Ba
cău ,,Bela Breiner", din Orașul Stalin, pro
duc șuruburi în cantități mari. Acestea însă 
nu au virfurile ascuțite, iar filetajul nu e 
suficient de tăios. De aceea introducerea 
șuruburilor în lemn se face cu mare greu
tate. Forțîndu-se țesuturile lemnului, aces
tea slăbesc, iar șuruburile la scurt timp după 
ce și-au croit drumul, nu-și mai păstrează 
locul unde au fost fixate, începînd să ce
deze.

Direcția generală industrială a produse
lor finite din lemn a semnalat în repetate 
rînduri Minisferului Industriei Metalurgice 
și Construcțiilo- de Mașini această defici
ență. Ba ceva mai mult, a și refuzat, a- 
proape 70 la sută din cantitatea de șuruburi 
contractate Îmbunătățirile cerute însă, n-au 
fost aduse nici pînă azi. Este probabil că 
și Ministerul Industriei Metalurgice și Con
strucțiilor de Mașini consideră șuruburile 
un obiect de mică importanță și lipsit de 
însemnătate.
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Soda
foarte greu să re- 

' dem o gospodină care se 
poate dispensa de sodă. 

Sini totuși unit care nu 'înțeleg că nu au 
dreptul să lipsească gospodăriile de acest 
produs atît de necesar

Peregrinările prin citeva magazine din 
București în căutarea mult doritei sode. ori 
măcar a surogatului ei ..Sodil" s-au dovedit 
infructuoase. Discuția cu unul din responsa
bilii de magazine. — tovarășul Dumitru Gris- 
tescu, unitatea „Alimentara" din bulevardul 
6 Martie 34— a adus oarecare „lumină", dar 
nicidecum... sodil. — Uitați-vă, lista cu ce
rințele noastre — ne arată acesta o hirtie. — 
Subliniat. Vim sodă și sodil Vedeți! Nimeni 
nu ne poate reproșa că nu cerem.

De la acesta aflăm că de o lună lipsește 
soda și sodilul,—in urmă cu două luni ma
gazinul era plin, chiar prea plin cu aceste 
produse. — că... merge fără halat fiind că l-a 
dat la spălat Fără sodă însă... Cine-i vinovat? 
Nu știe Să întrebăm la depozit. Aici sintem 
îndrumați la Direcția Generală a Oficiilor de 
Gros Industrial. Nici vina lor nu e, căci 
fabrica Ocna Mureșului mat ăre de livrat res
tanțe din trimestrul II. a trimis foarte puțin 
din comenzile pe trimestrul III și nimic pen
tru trimestrul IV. Cum s-ar zice, lucrează în 
contul anului... trecut, tn timp ce multe în
treprinderi lucrează în contul anului 
viitor. Conducerea Ministerului Industriei 
Chimice nu are nimic de spus in privința a- 
cestui record sui generis și mai ales in pro
blema acestui produs „mărunt", care este 
soda ? *

Bum-bum
Cam așa face toba: 

bum, bum. Bineînțeles, nu 
face singură, ci numai

cînd o bați cu niște bețișoare special desti
nate acestui scop. Este greu să descrii bu
curia unui copilaș care se vede proprietarul 
unui instrument atit de teribil ca toba lată 
insă că sînt unii dispuși să strice această 
nevinovată bucurie. Cum ? Nu le mai dau 
copiilor tobe?, se vor întreba unit. Nicidecum. 
Tobe frumos vopsite, cu desene pictate, dră
guțe și atrăgătoare, au trimis cei din indus
tria ușoară și locală, precum și cocoeratia 
meșteșugărească, la magazinul „Lumea Co
piilor" din București, ori în alte magazine 
din țară.

Au omis însă un lucru „mărunțel", „nee
sențial" și anume, bcțișoarele Cine-șl poate 
închipui o tragedie mai cumplită pentru co
pilașii mai măricei, care cunosc deja rostui 
tobei? Cit despre ceilalți, care nu au apucat 
încă să cunoască acest instrument „muzi
cal". trec indiferenți pe Ungă tinicheaua ro
tundă care nu le spune nimic, nu-i îndeamnă 
la nimic. Sînt vlnovați cei care au confecțio
nat tobele și le-au trimis magazinelor ? Fără 
îndoială. Dar sînt mai vinovați tovarășii din 
comerț care le-au primit fără accesorii, adică 
bețele respective.

Pentru bucuria copiilor șl (pare paradoxal, 
dar așa e) liniștea părinților, trimiteți, 
dragi constructori ai tobelor, și bețele lor.
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APARUTE IN EDITURA TINERETULUI

Noul roman al Iul Aurel Ml- 
hale este inspirat din viața 
și activitatea oamenilor zile
lor noastre, aducînd tn fața 
cititorilor o serie de aspecte 
semnificative din munca tine- 
letului pentru grăbirea cons
truirii socialismului în țara 
noastră,

Tcrminîndu șl studiile la In
stitutul de Agronomie din 
București. Vlad Oprișa. eroul 
principal al cărții, este repar
tizat să lucreze la gospodăria 
de stat Zăvoiu, în bălțile 
Dunării.

In sufletul tînărulul 
ner se dă o_luptă 
Plecarea 
dea el. 
mîntarea

Ingl-
- ----- aprigă,

din București. ere- 
ar însemna înmor- 

tuturor visurilor

Volumul semnat de Al. Mi- 
tru cuprinde povești din via 
ta oamenilor și copiilor din 
AAuntii Apuseni. Eroii aces
tor povestiri sînt băleșl sau 
vînători de prin bătrînele pă
duri ale acestor munți.

In pagini pline de drama
tism. autorul prezintă viata 
acestor oameni, dîrzenla șl

făurite pînă atunci, alături de 
Lia — fata de care era le
gat printr-o dragoste tine
rească și nevinovată.

După un lung proces de 
frămîntări sufletești — cauza
te în special de purtările Liel, 
care îl părăsise neîntelegînd 
importanța muncii ce I se în
credințase - ajutat de comu 
niștii Badea și Ciurea. pre
cum și de studenta utemistă 
Silvia, Vlad își dă seama de 
netemeinicia temerilor sale și 
se dăruiește cu tot sufletul 
luptei pentru transformarea 
gospodăriei Zăvoiu într-o 
gospodărie fruntașă. Lupta 
nu va fi ușoară. Vlad Oprișa, 
ajutat de organizația de par
tid a gospodăriei, va trebui

perseverenta lor, cinstea care 
îi caracterizează.

Cititorii vor aprecia favora
bil cinstea lui Simion din po
vestea ,.Judecata Crișanului“, 
care pentru a-și plăti o da
torie neînsemnată a parcurs 
un drum lung pe timp de 
lamă, sau vor urmări emo
ționați cum Ilie, eroul unei

să lupte cu greutățile ridi
cate de natură și mai «Ies cu 
dușmanul de clasă care, ea 
întotdeauna, caută să se îm
potrivească mersului nostru 
înainte.

Muncind cu rîvnă, iul Vlad 
ti este rușine acum de ezită 
rile din trecut și tșl dă sea 
ma că dragostea nu trebuie 
să fie o piedică în muncă, ci 
dimpotrivă un puternic im
bold.

Drumul parcurs de Vlad 
spre fericire este drumul tu
turor tinerilor noștri, care sînt 
hotărîți să se dăruiască eu 
aceeași pasiune luptei șl 
muncii pentru bunăstarea po*  
porului.

alte povestiri, nu se va lăsa 
umilit de crudul Inimă Rea.

Poveștile lui Al Mitru vor 
constitui o lectură mult a- 
predată de cititori datorită 
conținutului bogat, stilului tn 
care sînt scrise, și cunoș
tințelor noi pe care le dau 
despre viața oamenilor șl co
piilor „muntelui de aur".
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P« strada Domnita Anastasia, tntr-una 
din clădirile ce amintesc de Bucureștiu! 
veacului trecut, a trăit pictorul atît de 
neglijat de contemporanii săi ți atît de 
iubit și admirat azi în patria sa : — 
Gheorghe Tattarescu.

Cei ce urcă azi scările vechi de lemn 
spre încăperile ce păstrează o bună parte 
din viața și opera lui, îl cunosc, căci cea 
mai de seamă lucrare a sa, portretul ce
lui ce a fost inima șl creierul revoluției 
din 1848 — Nicolac Balcescu —‘e răspîn- 
dit In întreage țară prin felurite mijloace 
grafice. Dar vizitatorul ce se apleacă 
sipre schițele, tablourile, cărțile și scriso
rile lui Tattarescu descoperă aspecte 
esențiale care întregesc portretul celui 
care a depus neîntrerupte strădanii de pic
tor și profesor pentru desăvârșirea artei 
sale, pentru propășirea picturii noastre.

Cunoașterea celei mai remarcabile la
turi a caracterului pictorului pașoptist — 
dragostea de muncă închinată patriei, — 
te face să înțelegi mai bine ceea ce artis
tul a așternut pe pinză. Te pleci cu res
pect în fața artistului socotit de mai ma
rii vremii sale un zugrav de biserici; 
căci ce dregător ar fi piitut recunoaște 
meritele acelui ce a pictat manifestul po
litic după înfrîngerea revoluției — „Re
nașterea Romîniei11—-, ale acelui ce a adus 
în pictură pentru prima dată adevăratul 
chip al țăranului romîn. Nn al țăranului 
înveșmântat în straie pitorești, profilat 
pe fundalul măreț «1 peisajului țării; 
al acelui țăran zdrențăros, flămând, 
cărui bordei mizer contrasta atît de 
ternic cu strălucirea peisajului.

De la acest țăran, a cărui viață a 
noscut-o de copil prin satele buzoiene, pic
torul a moștenit două comori care l-au 
ridicat printre fiii de frunte «ai patriei: cu
rajul luptei pentru o viață mai bună și 
dragostea de muncă ce n-a slăbit pînă în 
ultimul ceas. Copilul ce colinda țara de 
la 7 ani cu unchiul său zugravul de 1- 
coane. copilul ce mesteca culorile, răzula 
zidurile cu șpaclul și urca schelele, avea 
să rămînă totdeauna un muncitor fără 
preget. Pe acest muncitor al penelului și 
culorii îl cunoaștem pășind pragul casei 
— astăzi muzeu.

Pe măsuța de noapte dim camera cu 
mobilă 
află o 
artelor 
tistul 
cotit-o 
atelierul lui vezi schițele, studiile, 
l-au răpit multă trudă -nînă să fie așter
nute ca portrete și compoziții pe pînzele 
admirate azi în Muzeul de Artă al .Repu
blicii Ponulare Romîne, în diferitele co
lecții și îm casa-muzeu. Cîte variante în 
creion n-are „Renașterea Romîniei11, ori 
„Țăranul de 1a Dunăre11. In chipul acelui 
dac rlecat la Roma să ducă senatului, re- 
vendicările poporului său, recunoaștem a- 
ceeași fizionomie semeață, aspră ca în a 
țăranului obidit din „Renașterea .Romî- 
niei". E firul pe care artistul l-a inodat 
de la un mileniu în altul, ca 
ze dorul de libertate neslăbit 
de asprimele epocilor.

i De la desenele de copil, la 
cute în timpul studiilor în Italia, 
spre mîndria patriei cîștigă un 
disputat de cei mai de seamă virtuoși ai 
penelului, — apoi la operele de maturi
tate, cînd își împărțea munca între 
let și catedra de profesor, recunoști mun
ca uriașă a lui Tattarescu.

„Eu îmi iubesc Patria mai mult 
orice și toată silința ce o am nu o voi 
pentru gloria mea, ci pentru a Patriei11, 
spunea pictorul în 1847. E jurămîntul de 
credință pe care niciodată nu l-a călcat 
nici Tattarescu-cetățeanul, nici Tattarescu- 
artistul. Aceste cuvinte și întreaga-i via
ță de neistovită muncă sînt o minunată 
pildă rămasă moștenire generației noa
stre.

modestă, înegrită de vreme, se 
carte marc, groasă. E gramatica 
desenului, gramatica pe care ar- 
— pictor și pedagog — n-a so- 
nic.iodată cunoscută Îndeajuns. In 
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Pe marginea proiectului de Directive cu privire la dezvoltarea agriculturii în următorii 2-3 ani

în vederea sporirii producției de cartofi 
în raionul nostru

Ing. agr. Gheorghe Goja 
din secția agricolă a raionului 

Curtea de Argeș

Una din sarcinile 
ee ni le pune in față 
proiectul de Directive 
este și aceia de a 
mări suprafața culti
vată cu cartofi și de 
a obține în următorii 2—3 ani o producție 
sporiiă Ia hectar.

In raionul nostru există condiții prielnice 
de climă și sol care permit cultivarea carto
fului in cele mai bune condiții. Acest lucru a 
făcut posibil ca suprafața cultivată cu car
tofi să crească, ea atingînd anul acesta 
1.100 hectare. Totodată, prin aplicarea mă
surilor agrotehnice, producția a crescut anul 
acesta cu 300 kg. cartofi ia hectar, față 
de cea obținută în 1053.

Din examinarea condițiilor naturale și din 
experiența anilor trecuți se poate trage con
cluzia că este nevoie să se extindă și mai 
mult cultura cartofului. In nordul raionului 
se vor putea cultiva cartofi de toamnă, iar 
în comunele Ciofrîngeni, Poenari și Tutana 
cartofi de vară.

Extinderea culturii cartofilor se va putea 
face îndeosebi în comunele așezate de-a lun
gul rîurilor existente în ra’onul nostru, cum 
ar fi Argeșul, Topoloveni, Vîlsanul și Rîul 
Doamnei, lin aceste locuri pămîntul fiind 
nisipos-argilos este cel mai indicat pentru 
cultura cartofului.

Prin lucrări de îndiguire, în comunele 
Domnești și Oești vor fi redate agriculturii 
zeci și zeci de hectare care ani de-a rîndul 
au fost expuse inundațiilor.

In urma propunerilor făcute de numeroși 
țărani muncitori, comitetul executiv și sec
ția agricolă raională și-au întocmit un plan 
concret de acțiune privind extinderea și mă
rirea producției de cartofi, atenția fiind în
dreptată către comunele unde condițiile cli
matice și posibilitățile existente pot să asi
gure cultivarea cartofului pe suprafețe cît 
mai mari și obținerea de producții, sporite și 
anume în comune ca Arefu, Corbi, Corbeni, 
Tigveni, Albești, Brăduleț, Domnești, Sălă- 
trucu, Nucșoara, etc. Toate aceste măsuri 
vor face posibil ca în anul viitor suprafața 
cultivată cu cartofi să crească cu 600 hecta
re față de cea existentă anul acesta.

Pe lîngă extinderea suprafeței globale ocu
pată de această cultură, în raionul nostru 
există posibilități serioase de mărire a pro
ducției la hectar. Condiția esențială ce va 
trebui îndeplinită în acest scop este respec
tarea regulilor agrotehnice. Executarea ară
turilor adîncl de toamnă, îngrășarea terenu
lui și plantatul cartofilor In cuiburi așezate 
în pătrat sint clteva din regulile care vor

Pentru poporul nostru, 
apărarea păcii este o cauză sfintă

La adunarea convocată miercuri du.pă a- 
miază în Aula Bibliotecii Centrale Univer
sitare de Societatea Științelor Medicale, nu-, 
meroși medici și farmaciști, cercetători din 
domeniull științelor medicale, cadre didactce 
din învățământul medical superior, conducă
tori de instituții medicale din Capitală au 
exprimat adeziunea lor față de principiile 
enunțate in Declarația Conferinței de la 
Moscova, hotărîrea lor de a-și uni eforturile 
cu cele ale tuturor oamenilor iubitori de 
pace în lupta nobilă pentru apărarea patri
moniului milenar al culturii universale, pen
tru apărarea cauzei păcii intre popoare.

Adunarea a fost prezidată de acad. prot. 
dr. C. I. Parlion, președinte de onoare al 
Academiei R.P.R.

In prezidiul adunării au luat loc: prof, 
univ. dr. lancu Jianu, acad. prof. dr. Șt. 
Gh. Nicolau, laureat al Premiului de Stat, 
acari, prof. dr. N. Gh. Lupu, laureat al Pre
miului de Stat, acad. prof. dr. V. Mîrza, 
acad. prof. dr. Ionescu Mihăești, prof. univ. 
<l.r. N. Gheorghiu, prof, univ. dr. D. Mano- 
lescu, acari, prof. dr. Ștefan Milcu. rectorul 
Institutului medico-fanmaceutic din București, 
prof. univ. dr. M. Nnsta, membru corespon
dent al Academie1 R.P.R., laureat al Premiu
lui de Stat, prof. univ. dr. Gh. Lupiașcu, mem
bru corespondent al Academiei R.P.R., prof, 
univ. dr. I. Țuirai, președintele sfatului me
dical științific al Ministerului Sănătății, lau
reat al Premiului de Stat, general maw dr. 
Gh. Dumitrescu, prof. univ. dr. Th. Burghele, 
conf. univ. dr. C. A-rsene, conf. univ. dr. 
Cornelia Păunescti, decanul l-acul lății de pe
diatrie a Institutului medico-farmiaceutic din 
București, prof. univ. dr. Șt. Țețu, prof. univ. 
dr. O. Sager, membru corespondent al Aca
demiei R.P.R., prof. univ. dr. E. Crăciun, 
prof. univ. dr. C. Constantinescu, prof. univ. 
dr. M. Pepper, prof. univ. farm. C. N. Io
nescu, dr. 1. Parto-ș.

A luat cuvin iul prof. dr. Nicolae Gheor
ghiu, unul dintre medicii cei mai în virstă 
din sală, care a evocat felul în oare a par
ticipat la patru războaie — războiul din 
1877—-1878, războiul din. 1913 și cele două 
războaie mondiale — și mizeria ce a văzut-o 
in decursul lor.

In primul război mondial — a spus vorbi
torul — m-au impresionat adî-nc ororile răz
boiului, cu întreg cortegiul de lipsuri, de 
schingiuiri șl de boli.

La bătrinețe am asistat — a spus în con
tinuare vorbitorul — la cel de al doilea 
război mondial provocat și el tot de mili
tarismul german și nu pot 6ă nu mă cutre
mur la amintirea acelor teribile bombarda
mente care au distrus atîtea vieți omenești, 
atitea clădiri și instituții de sănătate, de 
artă și cultură.

In calitatea mea de medic și de om de

încheierea lucrărilor sesiunii științifice a Filialei din Cluj a Academiei R.P.R.
Marți au luat sfîrșit lucrările sesiunii 

științifice organizate de Filiala din Cluj e 
Academiei R.P.R., în colaborare cu Univer
sitatea „Victor Babeș11, universitatea „ Janos 
Bolyai11 alte, institute de învătămînt suoe- 
•rior din Cluj și Institutul medioo-iarmaceu- 
tic din Tg. Mureș.

In cursul -dimineții, lucrările sesiunii au 
continuat pe secții de specialitate în cadrul 
cărora s-au prezentat în continuare 37 co
municări științifice și s-a dezbătut pe pro
bleme planul pe anul 1955 întocmit de insti
tutele și colectivele de cercetări științifice ale 
Filialei din Cluj a Academiei R.P.R.

După amiază, lucrările sesiunii s-au des
fășurat în ședință plenară sub președinția 
acad. prof. Traian Săvulescu, președintele 
Academiei R.P.R.

In continuarea lucrărilor sesiunii, au avut 
loc discuții pe marginea raportului de acti
vitate a Filialei, a corapoartelor și a planu
lui pe anul 1955.

După încheierea discuțiilor, prof. univ. A. 
Moga, rectorul Institutului medico-farmaceu- 
tic din Cluj, în numele unui grup de oa
meni de știință, a supus aprobării partlci- 
panților la sesiune textul unei moțiuni care 

★

trebui aplicate de toți 
cultivatorii de cartofi. 

Din păcate insă, in 
raionul nostru acest 
lucru este încă suba
preciat, ceea ce se re

flectă în recoltele încă slabe ce se mai ob
țin în comune ca Băiculești, Stroești și Mu- 
șetești, etc. unde producția medie nu trece 
de 7.000 kg. cartofi la hectar.

De aceea, pentru asigurarea unei producții 
sporite de cartofi la hectar e nevoie să se 
încetățenească în practica fiecărui cultivator 
metodele înaintate de muncă, aplicai ea rigu
roasă a regulilor agrotehnice

O problemă importantă o constituie asigu
rarea unui material de sămînță de bună ca
litate din soiul cel mai potrivit în regiune. 
De aceea consider necesară organizarea pro
ducerii cartofilor de sămînță din soiul „să- 
punar11, care s-a dovedit foarte potrivit con
dițiilor din raionul nostru. Sarcina aceasta 
revine îndeosebi gospodăriei d’e stat Tigveni

Pentru a obține recolte de cartofi timpurii 
va trebui să aplicăm pe scară cît mai largă 
iarovizarea cai totului, metodă prin care, o- 
dată cu scurtarea perioadei de vegetație, se 
obține și un spor de recoltă ce poate atinge 
chiar și procentul de 65—70 la sută. Este 
o lipsă a secției agricole raionale faptul că 
pînă acum nu s-a acordat atenția cuvenită 
acestei metode și nu s-a trecut cu toată ho
tărîrea la urmărirea și aplicarea ei de către 
toți cultivatorii.

O altă măsură care va avea ca urmare 
sporirea producțiilor la hectar este extinde
rea plantării cartofilor în cuiburi așezate în 
patrat, ceea ce va duce la reducerea numă
rului brațelor de muncă și va permite exe
cutarea lucrărilor de întreținere în cele mai 
bune condiții. In anul 1955 suprafața plan
tată după această metodă va fi de cel puțin 
500 de ha, iar în 1956 se va ajunge la 
800 hectare. Pentru executarea lucrărilor de 
întreținere în cele mai bune condițiuni, sec
ția agricolă raională, cu sprijinul comitetu
lui executiv raional Curtea de Argeș și al 
Direcției agricole a regiunii Pitești, se va 
îngriji de procurarea unui număr de 500 de 
prăsitoare cu tracțiune animală.

Așa cum am arătat, în raionul Curtea de 
Argeș sînt condiții și posibilități suficiente 
pentru extinderea suprafeței și mărirea pro
ducției de cartofi Ia hectar. Aceste posibili
tăți trebuie însă puse în valoare în mod 
just, iar în lupta pentru sporirea producției 
de cartofi trebuie să-și dea aportul lor atiț 
sfaturile populare și agronomii, cît și toți 
țăranii muncitori cultivatori de cartofi.

Adunarea medicilor 
și farmaciștilor din Capitală

știință, obișnuit prin profesia lui la înlătu
rarea morții și la îmbunătățirea sănătății 
oamenilor muncii, nu pot decit să subscriu 
di>n toată inima la hotărârile Conferinței de 
la Moscova pentru asigurarea securității co
lective in Europa și mă ridic împotriva re- 
militarizării Germaniei, dorind împiedicarea 
unui nou măcel ce ar putea decurge prin 
ratificarea acordurilor de l<a Paris și Londra.

Ca medici, apărători ai vieții, a spus in 
cuvintul său prof. univ. lancu Jianu, susți
nem ca descoperirile științifice să fie între
buințate în scopuri pașnice ca să amelio
reze condițiile de trai și de cultură ale oa
menilor, să întărească sănătatea individuală 
și colectivă.

Poporul romîn care a produs descoperi
tori, cercetători și savanți în domeniul me
dicinii ca Victor Babeș, Gh. Marinescu, Toma 
Ionescu, C. I. Parhon, și alții, promotori în 
aviație ca Traian Vuia și Aurel Viaicu, fizi
cieni, matematicieni, poeți vrea să continuie 
contribuția sa crescindă ia progresul gene
ral al omenirii, prin muncă stăruitoare, me
todică și in liniște.

Poporul romîn cere, alaiuri de celelalte 
popoare iubitoare de pace din toa.te conti
nentele, să înceteze întrecerea înarmărilor și 
să se evite războiul catastrofal, prin relua
rea imediată a tratativelor.

Luiînd cuvintul prof. dr. E M. Crăciun a 
spus: Pentru orice medic conștient de răs
punderile sale de cetățean, datoria supremă 
este de o fi apărător activ al păcii, care sin
gură garantează progresul social, cultural 
și științific.

Știința însăși pentru a progresa are ne
voie de pace și tot știința trebuie să fie a- 
oea forță care să slujească în primul rînd 
cauzei păcii.

Toți cei dintre noi care cunosc ce înseam
nă un război, toți cei care s-au convins că 
fiecare nou război aduce tot mai grele dis
trugeri în ființe și mijloace, toți cei care își 
dau seama că un nou război astăzi ar în
semna distrugeri neasemuit mai întinse și 
mai îngrozitoare decît pînă acum, toți a- 
ceștia, noi toți, nu putem avea decît um sin
gur gînd, o singură atitudine, o singură ac
țiune, un singur glas: Vrem pace!

A luat apoi cuvintul acad. prof. Șt. Milcu, 
rectorul Institutului Medico-Farmaceutic din 
București.

Fondul acordurilor de la Londra și Paris 
este același cu al defunctei comunități defen
sive europene și pericolul este identic.

Ele urmăresc refacerea unei armate ger
mane, condusă de vechile cadre naziste, edu

înfierează reînvierea militarismului în Ger
mania occidentală și exprimă adeziunea par- 
ticipantilor la sesiunea științifică la Decla
rația Conferinței de la Moscova.

„Noi, oamenii de știință legați de popor 
și cu profundă dragoste de pace, — se spu
ne în moțiune — alături de toți oamenii 
muncii din R.P.R., avem toată încrederea în 
forțele de neînvins ale uriașului lagăr demo
cratic în frunte cu Uniunea Sovietică. Sîn
tem cu toții hotărîți ca la chemarea partidu
lui și guvernului, la chemarea patriei noas
tre, tot efortul nostru și toată puterea noas
tră de creație pusă în slujba păcii să slu
jească apărării Republicii Populare Romîne, 
factor act v al invincibilului lagăr al păcii 
și socialismului, pentru a da riposta zdrobi
toare oricăror încercări de turburare a vieții 
noastre pașnice11.

Exprimîndu-șî adeziunea la hotărîrile Con
ferinței de la Moscova, au luat cuvintul prof, 
univ. Grigore Benetato, membru corespon
dent al Academiei R.P.R., prof. univ. Endre 
Antalffi, prof. univ. I. Goia, prof. univ. A. 
Ciupe, prof. univ. E. Pora, membru cores
pondent al Academiei R.P.R., prof. univ. A. 
Lazanyi, Lucian Blaga, prof. univ. D. V.

Din munca oamenilor de știință
In sprijinul ridicării nivelului tehnic al agriculturii din țara noastră, alături de 

i cei ce muncesc pe ogoare pentru roade tot mai bogate, stau oamenii de știință, cer- 
J cetătorii din institute și laboratoare. înarmați cu cele mai înaintate cunoștințe, legîn- 
} du-și activitatea de nevoile producției agricole, ei creează noi soiuri, descoperă cele 
i mal bune metode de oultivare a plantelor, cele mai bune mijloace de combatere a 
J dăunătorilor.
4 Obiectivele importante cuprinse in proiectul de Directive cu privire la dezvol- 
I tarea agriculturii cer oamenilor de știință, ca și tuturor celor ce muncesc pe ogoa- 
1 re, să depună strădanii mai mari pentru a contribui la sporirea producției agricole. 
Îlată cîteva aspecte ale muncii oamenilor de știință de la Institutul de cercetări 

agronomice din București, muncă pusă în slujba dezvoltării agriculturii noastre.

Soiuri tot 
productive

Recolte mari la hec
tar, rezistente la ger, 
la cădere și la atacul 
ruginilor, iată ce a ur

mărit colectivul secției de ameliorare a 
plantelor cînd a pornit munca de creare a 
unor noi soiuri de grîu de toamnă. Și co
lectivul a reușit. Liniile 571 N E, 571 N L 
și Bărăgan 34 s-au dovedit superioare soiu
lui raionat de grîu de toamnă A 15. Pe lîngă 
calitățile propuse ele au o productivitate 
mai mare cu aproximativ 10 la sută.

Pentru a obține rezultate cît mai’ conclu
dente aceste soiuri au început să fie încer
cate în culturi comparative pe țară.

★
Inul pentru fibre — e o plantă a cărei 

cultură poate fl extinsă mult în țara noas
tră. E nevoie însă să se creeze un soi care, 
să fie mai rezistent la ger și secetă, care 
deci să dea o producție mai mare de fibre 
și în condiții mai puțin favorabile. Aseme
nea noi linii de in, superioare soiului „Con
curent" cullivat în momentul de față, au și 
fost create de amelioratori de la l.C.A.R. 
Ei au creat în același timp o linie hibridă 
de in de ulei, care are o înălțime mai mare 
a tulpinei și de la care, ca produs secundar, 
se obțin fibre de o calitate destul de bună.

★
Pentru a înlesni pe o scară cît mai lar

gă mecanizarea lucrărilor de întreținere a 
culturilor de bumbac, secția de ameliorare 
a creat linii de bumbac cu mai puține rami
ficații și în același timp cu o durată de ve
getație mai scurtă (cu o precocitate mai 
mare).

Lupta împotriva 
buruienilor

Este știut faptul că 
pagubele pricinuite de 
buruieni culturilor pot 
ti dintre cele mai mari.
De aceea, agricultorii 

duc o luptă Înverșunată Împotriva lor. Dar 
plivitul culturilor, mai ales al celor din ce
reale, na este așa de ușor, se face, cu mul

cată în spirit revanșard și agresiv, tn sco
pul unei agresiuni împotriva țărilor de de
mocrație populară și a Uniunii Sovietice.

Aparținând prin formația și activitatea 
noastră unei profesiuni a cărei misiune este 
apărarea vieții, noi ne exprimăm adeziunea 
la Declarația Conferinței de la Moscova în 
care se arată că în fața amenințării ce o 
reprezintă reînvierea militarismului german, 
cele opt state semnatare vor fi silite să ia 
măsuri de apărare a libertății și indepen
denței lor naționale.

A vorbit apoi prof. univ. dr. Th. Burghele. 
Au trecut aproape 10 ani de la terminarea 
celui de al doilea război mondial, care a în
semnat sfîrșitul unui lung șir de suferințe 
grele șl oare deschidea perspectiva unor 
zori luminoase, a unei vieți pașnice, de re
construcție și progres — a spus vorbitorul. 

Această năzuință firească a milioanelor 
de oameni ai muncii de pretutindeni, a fost 
însă cucnd primejduită. Sînt semne de re
înviere a rămășițelor unui trecut pe care-1 
dorim dispărut odată pentru totdeauna; este 
clar că reînființarea militarismului german 
ar reprezenta o mare primejdie pentru ome
nire.

După ce a citat documente cu privire la 
cruzimile săvîrșite de pseudo-savanți ger
mani, prof. univ. dr. Th. Burghele a spus:

Înainte de a da un răspuns la problema 
ratificării acordurilor de la Paris, poporul 
francez trebuie să-și amintească de aceste 
grozăvii.

Ca cetățean pasionat pentru progresul 
omenirii, consider lupta popoarelor pentru 
destinderea încordării internaționale, pentru 
stabilirea unei păci trainice, ca’ fiind acțiu
nea cea mai nobilă a vremurilor noastre.

In încheierea «dunării, acad. prof. dr. 
C. I. Parhon a dat citire unei moțiuni expri- 
mînd protestul medicilor și farmaciștilor din 
Capitală împotriva remiiitarizării Germaniei 
occidentale, și afirmînd adeziunea lor la De
clarația Conferinței de la Moscova.

Noi sîntem pentru pace, pentru colaborare, 
— se spune în moțiune — dar declarăm ca
tegoric că dacă împotriva rațiunii și a inte
reselor tuturor popoarelor, inclusiv ale celui 
german, acordurile de la Londra și Paris 
vor fi ratificate, militarismul german pu
țind în felul acesta din nou să atenteze îm
potriva securității popoarelor pașnice, ne 
vom găsi și noi în primele linii de luptă 
alături de toate popoarele pentru care pacea 
este o cauză sfintă.

Noi ne angajăm de a munci zi de zi, neo
bosiți, cu elan, pentru întărirea sănătății po
porului nostru ca atunci cînd va fi nevoie, 
brațul înarmat al întregului nostru popor să 
zdrobească pe dușmanul care ar cuteza să 
se atingă de granițele inviolabile ale patriei 
noastre dragi, Republica Populară Rom:nă.

| (Agerpres)

Ionescu, și prof. univ. V. Radu, membru co
respondent al Academiei R.P.R.

Sesiunea a aprobat în unanimitate și cu 
entuziasm moțiunea propusă.

Cu prilejul împlinirii a 75 de ani de la 
nașterea lui I. V. Stalin, în memoria mare
lui apărător al păcii între popoare, partici- 
panții la sesiune au păstrat un moment de 
reculegere.

Sesiunea a aprobat apoi planul de cerce
tări științifice pe anul 1955 al Filialei din 
Cluj a Academiei R.P.R.

Acad. prof. Traian Săvulescu a rostit apoi 
cuvintul de încheiere a lucrărilor sesiunii.

Oamenii de știință care au participat la 
sesiunea științifică la Cluj au hotărît apoi 
trimiterea unei telegrame către Consiliul de 
Miniștri al R.P.R. și C.C. al P.M.R., prin 
care își iau angajamentul că își vor consa
cra toate forțele și tot elanul lor creator 
pentru întărirea prieteniei și unității de lup
tă a oamenilor muncii de toate naționalită
țile, pentru construirea victoj-ioasă a socia
lismului și înflorirea scumpei noastre patrii, 
Republica Populară Romînă.

(Agerpres)

tă migală și dacă e întîrziat culturile su
feră.

Stabilirea unor substanțe chimice pentru 
combaterea acestor dușmani e o realizare a 
secțiunii de Fitopatologle. Formula produ
sului chimic, concentrația lui, metodele de 
folosire și aparatura necesară stropirilor, au 
fost stabilite. Cu ajutorul acestui produs 
chimic se pot distruge din culturile de ce
reale numeroase buruieni ca rapița, urda 
vacii, volbura, pălămida, măzărichea.

In prezent se cercetează extinderea com
baterii buruienilor cu ajutorul ierbicldelor, 
nu numai la cereale și leguminoase, ci și 
în orezării.

Preocupări 
pentru viitor

Oamenii de știință 
nu se mulțumesc cu 
ceea ce au obținut pînă 
acum. Ei se stră

duiesc să întreprindă noi cercetări menite să 
ducă la rezolvarea cît mai multor probleme 
ridicate de practica agricolă, la realizarea o- 
biectivplor puse de proiectul de Directive cu 
privire la dezvoltarea agriculturii.

Răsfoind planul tematic al Instilutului de 
cercetări agronomice pe anul 1955, poți cu
noaște îndeaproape preocupările colectivului.

„Studiul agropedologic al solurilor din 
Cîmpia Transilvaniei și al solurilor din re
giunea Iași11, ce va începe în anul viitor, va 
ajuta la cunoașterea temeinică a tipurilor 
de sol din aceste regiuni. Aceasta va per
mite stabilirea celor mai potrivite măsuri 
pentru îmbunătățirea și mărirea productivi
tății terenurilor agricole, pentru descoperi
rea și punerea în valoare de noi suprafețe.

Tot în anul viitor va^începe „studiul tur- 
băriilor11 din țară. Această lucrare este im
portantă atît din punct de vedere teoretic, 
căci va contribui la stabilirea diferitelor 
tipuri de turbării din țară și a condițiilor lor 
de formare, cit și din punct de vedere prac
tic, deoarece urmărește stabilirea posibilită
ților de folosire a turbei ca îngrășămint or
ganic pe diferite tipuri de sol.

Cel de al II-lea Congres unional 
al scriitorilor &jvietici

Ședinja din seara zilei de 21 decembrie
MOSCOVA 22 (Agerpres). - TASS trans, 

mite: Cel de al II-lea Congres unional al 
scriitorilor sovietici își continuă lucrările. In 
ședința din seara zilei de 21 decembrie, aca
demicianul Gheorghi Aleksandrov, ministrul 
Culturii al U.R.S.S.. a rostit o amplă cuvin- 
tare.

— Congresul a determinat o intensă acti
vitate nu numai în rindurile scriitorilor, ci 
și în rindurile tuturor reprezentanților cul
turii socialiste, a deo’.arat Aleksandrov. Be
letristica reprezintă unul din cele mai impor
tante sectoare a.'e vieții spirituale a poporu
lui. ea reprezintă letopisețul luptei și victo
riilor lui. Și dacă cultura sovietică iare astăzi 
realizări remarcabile de însemnătate mon
dială. acest lucru ea îl datorează in cea mai 
mare măsură beletristicii sovietice și crea
torilor el — scriitorii sovietici.

Unul din cele mai puternice mijloace de 
transmitere a ideilor și a imaginilor literare 
în rindurile a zeci de milioane de oameni 
sovietici este cinematograful — arta cea mai 
de masă și cea mai iubită de popor. In pre
zent, a spus Gheorghi Aleksandrov, se iau 
masuri pentru a spori considerabil producția 
de fiCme artistice. Se reconstruiește aproape 
in întregime studioul „Mosfilm11 oare devine 
cel mai mare studiou cinematografic din Eu.

Sesiunea Comitetului pe întreaga CM a celei de a doua legislaturi 
a Consiliului consultativ politic popular chinez

PEKIN 22 (Agerpres). - CHINA NOUA 
transmite: La 21 decembrie s-a deschis-la 
Pekin sesiunea Comitetului pe întreaga Chi
nă a celei de a doua legislaturi a Consiliului 
consultativ politic popular chinez (C.C.P.P.C.)

Sesiunea a fost deschisă de Mao Țze-dun, 
președintele Comitetului pe întreaga Chină 
a! primei legislaturi a C.C.P.P.C.

Participanții la sesiune au ascultat rapor
tul poTtic prezentat de Ciu En-lai, vice
președinte al Biroului Comitetului pe întrea
ga Chină al primei legislaturi a Consiliului 
consultativ politic popular, raportul lui Cen 
Șu-tun, vice-președinte al Biroului Comite

Sărbătorirea în Franța a
PARIS 22 (Agerpres). — După cum re

latează agenția France Presse, la 20 decem
brie a avut loc la Teatrul de Operă din Lyon 
o festivitate consacrată celei de a 10-a ani
versări a înche’erii tratatului franco-sovie- 
tic de alianță și asistență mutuală și celei 
de a 30-a aniversări a stabilirii relațiilor 
diplomatice între U.R.S.S. și Franța. E- 
douârd Herriot, președintele de onoare al 
Adunării Naționale franceze șl primar al 

Unde țintește prigoana anti-comunistă 
din Italia

ropa. A început construirea de noi studiouri 
cinematografice la Mmsk, Baku, Tașkent 
Pînă în anul 1960, în capitalele tuturor repu
blicilor unionale vor fi create studiouri cine
matografice proprii.

In cuvîntarea sa, Aleksandrov a acordat 
o mare atenție problemei reflectării veridice 
a realității în literatura artistică, în drama
turgie și în cinematografie.

Participanții la Congres au tntîmpinat căl
duros apariția la tribună a unuia dintre cel 
mei populari scriitori sovietici, Mihail Șolo- 
hov. El a vorbit despre marea răspundere pe 
care o are scriitorul în fața poporului său, 
despre exigența reprezentanților literaturii 
sovietice față de munca lor creatoare.

In cuvântările scriitorilor Kernel Ciukovski, 
Evgheni Popovkin, Galina Nikolaeva, acad. 
Viktor Vinogradov au fost rid'cate probleme 
privind limba operelor artistice, activitatea 
scriitorilor ruși stabiliți în diferite centre re
gionale și republici naționale.

Intîmpiniat cordial de participanții la șe
dință, poetul romîn Mihai Beniuc a adresat 
delegaților la congres un cald salut. Mihal 
Beniuc a declarat că cititorii din Republ ca 
Populară Romînă iubesc și apreciază opere
le literaturii sovietice oare îi învață să con
struiască o viață nouă.

tului pe întreaga Chină al C.C.P.P.C., cu pri
vire la activitatea Comitetului și raportul 
lui Cian Bo-țziun, membru în Biroul Comi
tetului pe întreaga Chină al C.C.P.P.C., cu 
privire la proiectul de statut organizatoric 
al C.C.P.P.C.

Principalele probleme de pe ordinea de zl 
sînt: Adoptarea noului statut organizatoric 
al Consiliului consultativ politic popular și 
alegerea noii conduceri.

La sesiune part’cipă 493 membri al Comi
tetului pe întreaga Chină al cellei de a doua 
legislaturi constituit la 4 decembrie.

tratatului franco-sovietic
orașului Lyon, a adresat participanților la 
festivitate un mesaj în care își exprimă re
gretul că nu a putut să ia parte la această 
festivitate consacrată sărbătoririi a „două e- 
venimente de cea mai mare importanță11, în 
deosebi datorită dezbaterilor ce se desfășoa
ră în Adunarea Națională. Herriot declară 
că rămîne credincios alianței franco-sovieti- 
ce care, după cum a spus el, este atît de ne-* * 
cesară pentru asigurarea păcii în Europa.

In ultimul timp fierberea politică din 
Italia e mai intensă ca deobicei. Țara trece 
prin zile hotăritoare: guvernul clerical face 
tot ce-i stă în putință pentru a trece prin 
parlament acordurile de la Londra și Paris. 
Guvernul știa încă mai de mult că aceasta 
va fi încercare grea. Prăpastia, care s-a 
săpat în anii de după război între cercurile 
condiLcătoare italiene și popor s-a adîncit tot 
mai mult, iar discutarea acordurilor de la 
Londra și Paris e departe de a putea consti
tui o punte de împăcare... Pornită pe panta 
trădării intereselor naționale, pătura condu
cătoare italiană nu se mai poate opri. Pe o 
corabie șubredă, bătută de viaturi nepriel
nice, guvernanții italieni au înălțat o pînză 
zdrențuită dinir-un trecut fără glorie: anti
comunismul, prigoana anti-democralică. Așa 
se explică faptul că tot ce face oficialitatea 
italiană în ultima vreme are drept scop 
înăbușirea libertăților democratice, defăi
marea partidului comunist, și în ultima ins
tanță... ratificarea acordurilor de la Londra 
și Paris. Pentru aceasta au fost mobilizate 
toate forțele. Guvernul face declarații după 
declarații, huliganii fasciști lucrează sub pri
virea ocrotitoare a autorităților, propaganda 
clericală împroașcă cu noroi, d-na Booth 
Luce (ambasadoarea S.U.A. în Italia) dic
tează articole ziariștilor...

Nu de mult revista italiană „Rinasclta" a 
scos un număr care demască țelurile și hie- 
todele campaniei pe care cercurile conducă
toare italiene — putrede și compromise (ita
lienii n-au uitat „afacerea Montesi" și alte 
afaceri murdare în care au fost amestecate 
oficialitățile) — o duc sistematic împotriva 
comuniștilor și a oamenilor muncii în gene
ral. Guvernul execută în felul acesta ordi
nele primite de la Washington, a cărui aver
siune pentru tot ce este democratic și pro
gresist nu' mai are nevoie să fie demon
strată.

„In 1948 — amintește revista — subco
misia pentru afaceri externe a Camerei 
S.U.A. a publicat o listă cuprinzînd numele 
a 500 de conducători ai partidelor comuniste 
considerați „indezirabili".

Potrivit acestei liste „Italia ocupă primul 
loc printre alte națiuni, cu 40 de „indezira
bili". Scurt timp după publicarea acestei 
liste — scrie în continuare revista „Rinas- 
cita" — a fost săvirșit, atentatul împotriva 
lui Palmiro Togliatti, secretar general al 
Partidului Comunist Italian ; apoi atentatul 
împotriva lui Tokuda, secretar general al 
Partidului Comunist Japonez.' O săptămînă 
mai tirziu a . fost asasinat Lahaut, secretar 
general al Partidului Comunist din Belgia".

„Rinascita" face apoi un scurt bilanț al 
terorii antidemocratice dezlănțuită în anii de 
după război în Italia, bilanț de care Musso
lini ar fi putut să fie mîndru.

Astfel numai din anul 1948 și pînă la 
jumătatea anului 1950 au fost asasinați 62 
muncitori (dintre care 48 comuniști); au 
fost răniți 3126 muncitori (dintre care 2367 
comuniști); au fost arestați 92.162 de oa
meni (dintre care 73.870 comuniști); au fost 
pronunțate sentințe totalizînd 8.441 ani de 
închisoare (dintre condamnați 7.598 erau co
muniști).

Așa arată „lumea liberă" despre care 
ziarele de dreapta și radioul oficial italian 
nu încetează nici o clipă să vorbească cu 
fățărnicie...

Beneficiind de „ajutorul american", reac- 
țiunea italiană a avut posibilitate să-și „mo
dernizeze" și să-și „perfecționeze" necon
tenit mijloacele sale de teroare. Pentru re
presiunile antidemocratice (care vizează în 
primul rînd pe comuniști) au fost create In 
Italia unități speciale de poliție dotate cu 
artilerie și tancuri. Detașamente aeropurtate 
și înzestrate cu armament de toate catego

riile stau gata oricînd să desfășoare adevăr 
rate operații de război In interiorul țării.

In decursul anilor, aceste forțe poliție
nești s-au,făcut nu odată simțite. Astfel, ele 
au evacuat cu forța multe „case ale poporu
lui" pentru construirea cărora muncitorii 
italieni au strins cu trudă banii și în care 
se aflau sedii ale organizațiilor democratice. 
Iar dacă vreodată forțele poliției au fost 
inactive, aceasta a fost numai atunci cînd 
huliganii fasciști au atacat și devastat se
diile acelorași organizații democratice, sau 
cînd la aceste sedii au izbucnit „misterioase" 
incendii...

Dar ofensiva antidemocratică mai ia și 
alte forme. Ținînd foarte mult la argumente 
„spirituale", propaganda oficială italiană nu 
se dă în lături de a publica fotografii șl 
falsuri grosolane la adresa forțelor democra
tice din interior și la adresa țărilor socia
lismului, falsuri care au fost nu odată de
mascate spre satisfacția deplină a poporului 
italian și spre furia fără margini a autori
tăților...

In zelul său. guvernul italian n-a pregetat 
să anuleze contractele încheiate cu diferite 
firme italiene (care fabricau mărfuri pentru 
S.U.A.) numai pentru că Washingtonului nu 
i-a plăcut faptul că în aceste întreprinderi 
Confederația Generală a Muncii din Italia 
deține majoritatea în comitetele de între
prindere. „Șantajul cu contracte americane" 
a scandalizat poporul italian. Constituția 
Italiei prevede egalitatea tuturor cetățenilor, 
dreptul fiecăruia de a face parte din oriei 
partid, dar cei care sint chemați să aplice 
constituția nu fac decît să aplice interdic
țiile primite de peste ocean...

De altfel, Consiliul de Miniștri Italian în
trunit nu de mult a luat o serie întreagă de 
măsuri care condiționează întreaga activi
tate a celor mai diferite întreprinderi și insti
tuții de apartenența politică a salariaților a- 
cestora.

Lovind în oamenii muncii italieni, și în 
primul rînd în comuniști, guvernul urmă
rește să frlngă împotrivirea acestora. Reu-\ 
șește el oare ? Se pare că socotelile îi fes 
tocmai pe dos. Oamenii muncii își string 
mereu rindurile in jurul Partidului Comu- 
nist — apărătorul consecvent al intereselon 
poporului.

De aceea un ziar ca „Journal de Ge
neve", caracterizează astfel felul de d 
gindi al unui mare număr de italieni 
fără apartenență politică : „Regimul negru ai 
lui Mussolini a murit, cel de astăzi e cuni 
nu se poate mai rău. De ce nu am încerce! 
regimul roșu ?“ Această stare de spirit, re-l 
cunoaște mai departe ziarul vine de acolo ca 
marea masă a italienilor are „convingerea 
tot mai tare, că partidul lui Togliatti reprel 
zintă puterea, energia și un sprijin sigur". I

In ciuda tuturor persecuțiilor, Partidul 
Comunist Italian crește și se întărește. Dai 
torită luptei sale, forțele democratice italiei 
ne au obținut la ultimele alegeri ÎO.OOOOOA 
Voturi, dînd o lovitură grea politicii ameril 
nane a guvernului italian și demonstrind c<l 
poporul este împotriva acestei politici. Zial 
rul central al partidului, „Unita", este zial 
rul italian de cel mai mare tiraj. Edițiile Iul 
de duminică ating 1.000.000 de exemplare. I

La chemarea Partidului Comunist, poporut 
italian duce o luptă din ce în ce mai dîrz3 
pentru drepturile sale democratice, pentri 
independența Italiei, Obiectivul nr. 1 al lupK 
lei patrioților italieni este acum împiedicat 
rea reînarmării Germaniei occidentale. Șl 
nici un fel de persecuții, nici un fel de „IioB 
tăriri" și „dispoziții" dictate de furie și dl 
neputință, nu vor putea împiedica aceastU 
luptă, de rezultatul căreia depinde InsujB 
viitorul Italiei ■

R. ȚIULESCB ■



împotriva reînvierii militarismului german
Greve de protest în Franța

PARIS 22 (Agerpres).— La 20 decembrie, 
în ziua deschiderii dezbaterilor parlamenta
re cu privire la acordurile de la Londra și 
Paris, Adunarea Națională franceză a fost 
.vizitată de peste 300 de delegații ele oame
nilor muncii francezi, venite la Paris din 
toate colțurile țării. Exiprimind voința poporu
lui francez, ele au cerut în mod hotărît depu
taților să respingă noile planuri de remil'ta- 
rizare a Ge.rmaniei occidentale și să voteze 
împotriva ratificării acordurilor de la Lon
dra și Paris.

După cum relatează ziarul „L’Humanite", 
tntr-o serie de întreprinderi din regiunea Pa
risului au fost organizate la 20 decembrie 
greve de scurtă durată în semn de protest 
împotriva planurilor de înarmare a revan
șarzilor de la Bonn. Au declarat greve mun
citorii de la uzina de construcții de mașini 
„Saurer" din Suresnes (departamentul Se
na), 25% din muncitorii de la atelierele „Li
beration" din arondismentul 16 al Parisului, 
oamenii muncii de la atelierele „Clair-Logie" 
din suburbia Parisului, Montreuil. Greve de 
scurtă durată au avut loc la Lyon, Nisa Și 
în alte orașe. Consiliul național al păcii a dat 
publicității o declarație în care se spune că 
în cursul ultimelor două luni numai în 67 
de departamente din Franța aproximativ 3,5 
milioane cetățeni au semnat petiții de pro
test împotriva remilitarizării Germaniei occi
dentale.

Miting în sectorul francez
al Berlinului

BERLIN 22 (Agerpres). — A.D.N. trans
mite: In ziua de 20 decembrie a avut loc 
la Reinikendorf (sectorul francez al Berlinu
lui) un miting de protest împotriva acordu
rilor de la Paris. La miting a luat cuvîntul 
Bruno Baum, secretarul organizației din 
Marele Berlin al Partidului Socialist Unit 
din Germania. El a subliniat necesitatea lup
tei comune a organizației cu P.S.D.G. din 
Germania occidentală și din Marele Berlin 
împotriva acestor acorduri.

La miting a fost adoptată o rezoluție prin 
care se aprobă poziția adoptată de Ollen- 
hauer, președintele Partidului social-demo
crat, în timpul dezbaterilor în Bundestag în 
problema acordurilor de la Paris. Totodată, 
în rezoluție se subliniază că numai lupta 
parlamentară nu este suficientă pentru a 
împiedica ratificarea acestor acorduri mili
tare și că voința oamenilor muncii poate 
să-și găsească expresia mai ales în acțiuni 
extraparlamentare.

Participanții la adunare au declarat de a- 
semenea că vor lupta din toate puterile pen
tru înfăptuirea hotărîrilor celui de al III-lea 
Congres al Uniunii sindicatelor din Germa
nia occidentală care au drept scop împie
dicarea remilitarizării Germaniei occiden
tale.

Chemăm tineretul din Europa 
să lupte cu hotărîre împotriva 

acordurilor de la Paris
VIENA 22 (Agerpres). — TASS trans

mite declarația delegaților tineretului sătesc 
din țările Europei — participant la întîlni- 
rea Internațională a tineretului de la s-ate 
care a avut loc la Viena în care se spune:

Noi, reprezentanții tineretului sătesc din 
țările europene — participanți la întilnirea 
internațională a tineretului sătesc care a a- 
vut loc la Viena, am făcut schimb de păreri 
în diferite probleme privind viața noastră, 
condițiile de muncă și viitorul nostru. In 
cuvintările pe care le-au rostit delegații in 
timpul numeroaselor întilniri și consfătuiri, 
care s-au desfășurat într-un spirit de prie
tenie șl deplină înțelegere reciprocă, a fost 
exprimată convingerea că în momentul de 
fața s-a intensificat primejdia izbucnirii unui 
nou război. Pacea și securitatea popoarelor 
sînt primejduite. Acordurile de la Londra și 
Paris, care au luat locul așa-zisei comuni
tăți defensive europene respinse de către 
popoare, sint îndreptate spre pregătirea unui 
nou război, mondial. Ele prevăd refacerea 
militarismului in Germania occidentală Și 
crearea unei armate revanșarde pusă sub 
comanda foștilor generali hitleriștl.

Dezbaterile din Camera deputaților din Italia
15 deputați au cerut amînarea dezbaterilor privitoare la acordurile de la Paris

ROMA 22 (Agenpres). — La 21 decem
brie în Camera deputaților au continuat 
dezbaterile pe marginea proiectului de lege 
cu privire la ratificarea acordurilor de la 
Paris.

Pietro Nenni, secretar al partidului socia
list, a declarat că partidul său se pronunță 
împotriva creării așa-zisei „Uniuni a Eu
ropei occidentale". Italia, a declarat Nenni, 
trebuie să rămînă în afara oricăror blocuri 
militare pentru a putea participa activ la 
toate măsurile îndreptate spre o apropiere 
între Europa occidentală și cea răsăriteană, 
șl, dacă acest lucru va fi necesar, să la 
ea însăși o inițiativă în acest sens.

Nenni a demascat afirmațiile guvernului 
că ratificarea acordurilor de la Paris va 
contribui la crearea unor posibilități eco
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Conștienți de întreaga primejdie a urmă
rilor ratificării acordurilor de la Londra și 
Paris, chemăm tineretul din Europa, și in 
primul, rînd tineretul Germaniei și Franței, 
să lupte cu hotărîre împotriva ratificării a- 
cestor acorduri. Nu mai avem nici un minut 
de .pierdut.

Prezenta declarație e fost făcută la tntîl- 
nirea internațională a tineretului sătesc în 
numele delegațiilor tineretului din. Anglia, 
Austria, Albania, Belgia, Bulgaria, Unga
ria, Germanie, Olanda, Danemarca, Italia, 
Norvegia, Polonia, Romînia, U.R.S.S., Fran
ța, Finlanda, Cehoslovacia. Toți participanții 
la întilnirea Internațională a tineretului să
tesc au sprijinit în unanimitate prezenta de
clarație.

Intensă activitate
a partizanilor păcii din Italia

ROMA 22 (Agerpres). — TASS transmite: 
In Italia se lărgește mișcarea populară de 
protest împotriva ratificării acordurilor de la 
Paris cu privire la Înarmarea Germaniei oc
cidentale. Zilele acestea au avut loc în nu
meroase orașe adunări și mitinguri popu
lare organizate de Comitetul italian al miș
cării partizanilor păc'i. Emilio Sereni, mem
bru al Consiliului Mondial al Păcii a ro
stit o cuvîntare la Reggio di Calabria. In 
alte orașe au luat cuvîmul — la Rocca, Ca- 
prara, Palermo și Valenzi — membrii de 
stînga a' parlamentului.

O intensă activitate desfășoară partizanii 
păcii și membrii partidelor progresiste la 
Roma. Pe zidurile caselor din toate cartie
rele din Roma au apărut afișe de protest îm
potriva înarmării Germaniei. Pe străzi, piețe 
și în alte locuri publice se difuzează mani
feste care amintesc cetățenilor de ocupația 
germană. In numeroase întreprinderi din ca
pitală oamenii muncii au adoptat rezoluții de 
protest împotriva înarmării Germaniei.

In Camera deputaților și în Senat conti
nuă să sosească din toate colțurile Italiei de. 
legații de cetățeni care aduc mesaje și re
zoluții de protest împotriva remilitarizării 
Germaniei.

Ideia tratativelor cu U.R.S.S.
după ce Germania occidentală 

va fi înarmată este o înșelătorie
LONDRA 22 (Agenpres). — TASS trans

mite: La 21 decembrie, Comitetul englez pen
tru apărarea păcii a dat publicității o decla
rație care cheamă poporul englez să se gân
dească serios la avertismentul cuprins în 
nota guvernului sovietic adresată guvernului 
Marii Britanii în legătură cu faptul că actul 
ratificării acordurilor de la Paris va șterge 
d:ntr-o singură trăsătură tratatul anglo- 
sovietic și-l va anula.

„Politica de înarmare a Germaniei occi
dentale, se spune în declarație, împinge An
glia spre criza cea mai serioasă de la ter
minarea ultimului război mondial... Ideea 
tratativelor cu U.R.S.S. după ce Germania 
occidentală va fi înarmată este o înșelătorie. 
O înșelătorie este și afirmația că acordurile 
de la Londra și Paris ar fi acorduri defen
sive. Politica de includere a Germaniei occi
dentale înarmate într-o coaliție militară este 
incompatibilă cu intențiile pașnice și cu ten
dința spre coexistență. Poporul englez tre
buie să-și hotărască el însuși soarta". In de
clarație se subliniază că poporul englez a 
salutat tratatul anglo-sovietic, considerîndu-1 
ca „piatra de temelie a păcii în Europa’’.

Tocmai pe baza tratatului anglo-sovietic 
și pe baza tratativelor cu Uniunea Sovietică 
pot fi asigurate o pace trainică și unificarea 
Germaniei. „A înlocui tratatul anglo-sovie
tic prin acordurile de la Londra și Paris, se 
subliniază în declarație, ar însemna săvîr- 
șirea celui mai mare act de trădare față de 
adevăratele interese ale Angliei". Declara
ția cheamă poporul englez să intensifice 
lupta împotriva acordurilor de la Londra șl 
Paris.

Lașii nu trebue să hotărască 
politica externă a Angliei

LONDRA 22 (Agerpres). — Ziarul „Tri
bune" publică sub semnătura lui E. Popper, 
o notă în legătură cu atitudinea membrilor 

nomice mai largi pentru Italia și a declarat 
că, dimpotrivă, politica economică, decurgînd 
din aceste acorduri, presupune adîncirea di
ferențierii în ce privește nivelul economic 
al țărilor care au semnat acordurile mențio
nate.

Hotărîrea de a înarma Germania, a de
clarat Nenni, este extrem de gravă. El a 
subliniat că nu există nici o primejdie „de 
agresiune sovietică", prin care se încearcă 
să se justifice această hotărîre. Avertismen
tele date de guvernul sovietic guvernelor 
francez și englez, a continuat Nenni, de
notă că Uniunea Sovietică privește cu toată 
seriozitatea situația creată. Nenni a dezvă
luit întreaga netemeinicie a afirmațiilor 
propagandei occidentale că perioada din
tre ratificarea și aplicarea acordurilor de la 
Paris ar putea fi folosită pentru „tratative 

de rînd ai partidului laburist în problem» re
înarmării Germaniei occidentale.

Mulți membri al partidului laburist (prin
tre care șl eu) — scrie E. Popper — am de
misionat din partid în semn de protest îm
potriva politicii duse de Comitetul Executiv 
al partidului in problema reînarmării Ger
maniei.

Sancțiunile aplicate deputaților laburiști 
care au votat împotriva reînvierii wehrmach- 
tului și persecutare^ membrilor de rînd care 
se pronunță împotriva reînarmării Germani
ei, dovedesc în mod elocvent că avem perfec
tă dreptate 6ă procedăm în felul acesta.

După ce condamnă atitudinea conducerii 
partidului, E. Popper scrie că 61nt dăunătoa
re și acțiunile acelor persoane care din la
șitate nu iau o atitudine fermă in această 
chestiune de importanță vitală. Arătînd că e- 
lemente de acest fel se află și în conducerea 
partidului laburist, E. Popper subliniază că 
prin lașitatea lor, ele „dovedesc că sint cu 
totul incapabile de a conduce".

Discutarea acordurilor de la Paris 
de către reprezentanții partidelor 
social-democrate din unele țări 

europene
HAGA 22 (Agerpres). — La Amsterdam 

s-a întrunit sesiunea consiliului „internațio
nalei socialiste" la care participă aproape 
50 de delegați din partea partidelor socialis
te de dreapta din unele țări europene. Pe 
ordinea de zl a sesiunii figurează discuta
rea acordurilor de la Paris cu privire la re- 
militarizarea Germaniei occidentale. Potri
vit relatărilor agenției Reuter și ale ziare
lor olandeze, scopul pe care l-au pus în fața 
sesiunii organizatorii ei este să obțină ca 
partidul social-democrat din Germania occi
dentală să înceteze lupta împotriva acordu
rilor de !q Paris.

Expunînd discursul rostit la sesiune de 
unul din liderii laburiștilor englez' — Morri
son — corespondentul agenției Reuter scrie 
fără ocol: „Morrison a cerut partidului so
cial-democrat vest-german să înceteze atacu
rile împotriva reînarmării Germaniei". So
cialistul francez Guy Mollet, pronunțîndu-se 
în spiritul propagandei oficiale franceze și 
americane care încearcă să acționeze de pe 
faimoasa „poziție de forță", a insistat pentru 
ratificarea acordurilor de la Paris.

Socialistul austriac A. Schârf și socialistul 
olandez Van dec Goes Van Naters au rostit 
de asemenea discursuri prin care au încer
cat să exercite influență asupra liderilor par. 
tidului social-democrat vest-german.

O poziție contrară a adoptat-o reprezen
tantul partidului social-democrat suedez, 
Bjork. Subliniind primejdia pe care o pre
zintă militarizarea Germaniei occidentale, el 
a insistat asuora necesității „de a folosi toa
te posibilitățile existente pentru realizarea 
unui acord cu Uniunea Sovietică".

Luînd cuvîntul in cadrul dezbaterilor, pre
ședintele partidului socialist din Germania, 
Ollenhauer, a declarat că lucrul principal pe 
care îl cere partidul 6ău este unificarea Ger
maniei.

Terminînd examinarea problemei acordu
rilor de la Paris, sesiunea nu a adoptat nici 
o rezoluție.
„Soarta primului ministru francez 

nu este de invidiat...”
NEW YORK 22 (Agerpres). - Agenția 

United Press reproduce un comentar al zia
rului „New York Times" in legătură cu ma
nevrele lui Mendes-France pentru a obține 
ratificarea acordurilor de la Paris de către 
Adunarea Națională franceză. Ziarul „New 
York Times" subliniază situația „dificilă" a 
primului ministru francez. „Soarta primului 
ministru francez nu este de invidiat... scrie 
ziarul. Dezbaterile cu privire la re’narma- 
rea Germaniei constituie cea mai serioasă 
încercare. De fapt, în spatele acestor dezba
teri de politică externă se ascunde un con
flict de politică internă... El (N.R. Mendes- 
France) nu poate conta pe o majoritate sta
bilă și sigură. In fiecare problemă el are un 
număr diferit de adepți și adversari. Pri
mejdia acestei situații constă în aceea că e- 
xistă șanse ca 6ă crească mai curind lista 
dușmanilor decît a prietenilor 6ăi“.

cu Uniunea Sovietică". După cum se știe, 
afirmații de acest fel se fac doar pentru a 
dezorienta opinia publică.

In încheiere Nenni a declarat că deputății 
partidului socialist din Italia vor vota împo
triva ratificării acordurilor de la Paris. La 
sfîrșitul ședinței, președintele Camerii depu
taților, Gronchi, a anunțat că 15 deputați, 
printre care Togliatti, Longo, Ricardo, Lom
bardi și Gullo au propus ca discutarea acor
durilor de la Paris să fie amînată. Potriv't 
regulamentului! Camerii deputaților, atunci 
cînd se prezintă o propunere cu privire la a- 
mînarea discuțiilor, doi deputați pot lua cu- 
vîntuJ în sprijinul acestei propuneri, iar alți 
doi — împotriva acestei propuneri, după care 
Camera trece la votarea propunerii prezen
tate.

Apelul femeilor japoneze 
către femeile din întreaga lume

TOKIO 22 (Agerpres). Cercuri tot mai 
largi ale opiniei publice japoneze sprijină 
campania pentru interzicerea armelor de ex
terminare în masă care ia amploare în în
treaga Japonie.

Federația Organizațiilor de femei japone
ze a adresat un apel femeilor din lumea în
treagă chemind la acțiuni unite pentru in
terzicerea fabricării și folosirii armelor cu 
hidrogen.

Apelul descrie suferințele poporului japo
nez, victimă în două rînduri a atacurilor ato
mice. și arată consecințele nefaste pe care 
le-au avut asupra sănătății unui grup de 
pescari japonezi experiențele cu bomba cu 
hidrogen întreprinse de S.U.A. în regiunea 
Bikini în lima martie a.c.

„Cerem încetarea imediată a experiențelor 
în apele internaționale — se spune în apelul 
Federației Organizațiilor de femei japone
ze — experiențe care amenință viața, mun
ca și sprsele de alimentație ale cetățenilor 
pașnici. Ridicăm glasul nostru nu numai 
pentru a asigura securitatea și fericirea po
porului japonez, dar și pentru a salva ome
nirea de la pieire și pentru construirea unei 
lumi cu adevărat pașnice. Vă cerem să fa
ceți cunoscut femeilor, organizațiilor de fe
mei, dorința noastră arzătoare de a vedea 
armele atomice și cu hidrogen interzise și 
pacea instaurată în întreaga lume. Cu spri
jinul și colaborarea femeilor din lumea în
treagă, vom putea ridica opinia publică îm
potriva acestor arme, împotriva războiului".

Lucrările Adunării Naționale franceze
• Importanta cuvîntare rostită de Jacques Duclos • Jules 

Moch preconizează amînarea aplicării acordurilor de la Paris 
• Daladier a declarat că nu va vota acordurile.

PARIS 22 (Agerpres). — TASS trans
mite: Un eveniment important in cadrul șe
dinței din seara zilei de 21 decembrie a, A- 
dună.rii Naționale franceze l-a constituit cu
vântarea deputatului comun st Jacques Du
clos. El a scos în evidență primejdia pe 
care o reprezintă acordurile de la Paris din 
punct de vedere politic, economic și militar. 
Ratificarea acordurilor de la Paris, a spus 
Duclos, pune în fața reprezentanților națiu
nii probleme de o importanță covîrșitoare 
pentru viitorul Franței și pentru menținerea 
păcii.

Duclos a arătat că ratificarea acordurilor 
de la Paris va netezi drumul înarmării ne
limitate a revanșarzilor de la Bonn și că 
vorbăria despre așa-zisul „control" nu con
stituie decît o înșelare a opiniei publice. 
Smtem îndreptățiți, a declarat Duclos, să 
constatăm că ratificarea acordurilor de la 
Paris va agrava primejdia serioasă de răz
boi în Europa și in întreaga, lume. Cercu
rile oficiale s-au străduit să justifice semna
rea acordurilor de la Paris, lăsînd să se în
țeleagă că înarmarea Germaniei occidentale 
se va face, chipurile, fără Franța, dacă ea 
nu va fi de acord cu aceasta. La aceas.a noi 
răspundem : nu este just, deoarece Franța 
are anumite drepturi Și dispune de m jloace 
pentru respectarea acestor drepturi.

Duclos a subliniat că acordurile interna
ționale ale Franței, situația ei geografică și 
faptul că Franța este o putere ocupantă în 
Germania, îi permit să ia in mod eficace ati
tudine împotriva refacerii militarismului ger
man.

Trecînd la chestiunea așa-ziselor „trata
tive paralele" jau tratative „de ipe poziții 
de fonță", Duclos a declarat: Dorința de a 
duce tratative cu U.R.S.S. „de pe poziții de 
forță" este cea mai netă iluzie, deoarece in 
cazul ratificării acordurilor de la Paris, toc
mai Adenauer, căruia ii este asigurat spriji
nul american, va adopta o poziție de forță 
față de Mendes-France. Iată de ce în loc de 
a privi spre Anglia trebuie să se chibzuiască 
asupra consecințelor pe care ratificarea a- 
cordurilor de la Paris le comportă pentru 
securitatea Franței și pentru menținerea 
păcii.

S-a dat apoi cuvîntul lui Maurice Schu
man (M.R.P.), care a criticat acordurile de 
la Paris de pe pozițiile adepților defunctei 
„comunități defensive europene". El a fost 
nevoit să recunoască că acordurile de la Pa
ris 6Înt departe de a fl aprobate de opinia 
publică. Schuman și-a exprimat neîncrederea 
față de faimoasele „garanții" americane. Din 
discursul Iui Schuman a reieșit că între „co
munitatea defensivă europeană" și acordurile 
de la Paris nu există o deosebire principială. 
Adresîndu-se lui Mendes-France, Schuman a

O declarație a purtătorului de cuvînt 
al Ministerului de Externe britanic

LONDRA 22 (Agerpres). — După cum 
anunță agenția France Presse, purtătorul de 
cuvînt al Ministerului de Externe britanc a 
declarat în cursul conferinței sale de presă 
obișnuite că „guvernul britanic nu are in
tenția să recunoască autoritățile din Taivan, 
deoarece recunoaște drept singur guvern le
gal al Chinei — guvernul d n Pekin".

Purtătorul de cuvînt a făcut această decla
rație răspunzînd întrebării unui ziarist, care

In cîteva rînduri
• La Institutul de geografie al Academiei 

de Științe a U.R.S.S. a avut loc sub preșe
dinția academicianului I. P. Gerasimov o șe
dință lărgită a Consiliului, științific. La șe
dință, prof. Constantin Herbst, ide la Uni
versitatea „C. I. Parhon" din București, di
rector al Institutului de cercetări geografice 
al R.P.R., a prezentat o comunicare despre 
succesele obținute în domeniul geografiei în 
R.P.R. în ultimii 10 ani, despre orientarea 
generală a lucrărilor de geografie ce se des
fășoară în (ară, despre legătura dintre cer
cetările in curs și cerințele economiei națio
nale,

• In seara zilei de 20 decembrie, minis
trul Afacerilor Externe al R. D. Vietnam, 
Fam Van Dong, a oferit o recepție în cins
tea reprezentantului Franței în R. D. Viet
nam, Jean Sainteny și a membrilor coloniei 
franceze din Hanoi. La această recepție a 
participat președintele Ho Și Min, care a 
închinat un toast în cinstea prieteniei dintre 
R. D. Vietnam și Franța.

• Intr-un comunicat oficial al Ministerului 
de Externe pakistanez, se anunță că Pakis
tanul a recunoscut în mod oficial guvernul 
Republicii Democrate Vietnam.

• La 21 decembrie a avut loc la Debrețin 
sesiunea jubiliară a Adunării de Stat a Re
publicii Populare Ungare consacrată aniver- 

---------- --------  RĂSFOIND PRESA STRĂINĂ -------------------

„The New York Times" despre relațiile actuale 
d.ntre S. U. A. și Marea Britanie

declarat: „Ceea ce ne desparte este mai pu
țin decît ceea ce ne unește".

In ședința din 21 decembrie, ultimul a 
luat cuvîntul radicalul Maurice Faure. El a 
pretins că înarmarea Germaniei bonniste ar 
fi inevitabilă, deoarece S.U.A. și Anglia „nu 
au lăsat Franței o altă posibilitate in afara 
posibilității de a le accepta condițiile, dintre 
care prima este includerea Germaniei în or
ganizația Atlanticului de nord".

In ședința de miercuri dimineața dezbate
rile au fost deschise prin cuvîntarea deputa
tului Jules Moch, fost ministru, reprezentant 
al Franței în Comisia O.N.U. pentru dezar
mare, care a vorbit despre primejdia inten
sificării încordării in relațiile internaționale 
ca urmare a acordurilor de la Paris atră- 
g:nd atenția îndeosebi asupra ultimei note 
adresăte Franței de către U.R.S.S. Jules 
Moch a preconizat amînarea aplicării acor
durilor de la Paris.

Intr-o scurtă intervenție în scopul in
fluențării dezbaterilor primul ministru Men
des-France a încercat să demonstreze că 
ratificarea acordurilor de la Paris nu ar 
submina posibilitățile unor tratative ulteri
oare cu răsăritul.

A urmat la tribună deputatul Teitgen 
(M.R.P. partidul catolic), unul din cei mal 
infocațl sprijinitori ai C.D.E.-ului care a 
combătut acordurile de la Paris de pe pozi
ția adepților C.D.E.

A urmat la tribună Gaston Palewski, fost 
gaulllst, vicepreședinte al Adunării Națio
nale care ă recunoscut că ratificarea acor
durilor de la Paris Implică riscul „compro
miterii oricăror șanse de tratative internațio
nale". El a amintit că amenințările profe
rate de Statele Unite la adresa Franței in 
urma respingerii C.D.E.-ului nu au avut ur
mări. Palewski a relevat că „experiența a 
dovedit că reînarmarea Germaniei, chiar li
mitată în mod provizoriu nu este lipsită de 
primejdii". Vorbitorul deși a recunoscut că 
ratificarea acordurilor poate avea consecin
țe grave pe plan internațional, a susținut în 
încheiere teza reluată de mai. mulți deputați 
gaulliști — preconizînd ratificarea acordu
rilor, dar amînarea aplicării lor pînă la sfîr
șitul anului viitor.

Paul Reynaud, adept al reînarmării Ger
maniei occidentale a recunoscut în cuvîntarea 
sa că în . fiecare zl numărul adepților acor
durilor de la Paris este în scădere, lăsind 
să se înțeleagă că se va abține de La vot.

Fostul premier Edouard Daladier (radi
cal) a anunțat chiar de la începutul cuvin- 
tărli sale că nu va vota acordurile de la 
Paris. Deputatul radical a expus pe larg 
primejdia pe care o reprezintă ratificarea a- 
cordurilor de la Paris pentru pacea Europei.

s-a referit la declarațiile recent făcute de 
adjunctul ministrului de Externe britanic, 
Reading. După cum se știe, în cadrul de
clarațiilor sale rostite la 20 decembrie în 
Camera Lorzilor, lordul Reading a subliniat 
că „Marea Britanie nu are altă obligație de 
a apăra Formoza în afara de aceea de- 
curg’nd din calitatea sa de membră a 
O.N.U.".

sării a zece ani de la convocarea în acest 
oraș a primei sesiuni a Adunării Naționale 
provizorii a Ungariei libere. Raportul la se
siune a fost prezentat de Imre Nagy, pre
ședintele Consiliului de Miniștri al R. P. 
Ungare,

• Consiliul de stat al R. P. Chineze a a- 
doptat o hotărîre cu privire la lansarea unui 
împrumut de stat cu dobinzi în vederea 
construcției economice pe anul 1955.
• La 18 decembrie Tribunalul militar de 

primă instanță din Iran a pronunțat sen
tința — a 14-a la număr — împotriva unui 
grup acuzat de activitate opoziționistă. Doi 
acuzați au fost condamnați la moarte, — 
unul -— la închisoare pe viață, trei — la 15 
ani închisoare, 1 — la 12 ani, — 3 la 10 
ani și 1 — la 3 ani închisoare.

• La 21 decembrie tribunalul militar spe
cial din Egipt a pronunțat sentința în pro
cesul unui nou grup de membri ai asocia
ției „Frăția musulmană". Doi acuzați au 
fost condamnați la muncă silnică pe viață, 
30 — la cite 15 ani muncă silnică și 28 per
soane — la cite 10 ani închisoare.

^Agenția Telegrafică Bulgară transmite 
că presa a publicat comunicatul cu privire 
la stabilirea relațiilor diplomatice între Re
publica Populară Bulgaria și India, 

niciodată simpatizat pe scară largă sau în
țeles in Marea Britanie", — auto: ul declară 
că „Marea Britanie realizează o schimbare 
a poziției psihologice față de americani", 
fapt pe care-l explică astfel :

„...Marea Britanie posedă o vastă tradiție 
de încredere îp sine înnăscută. Această ati
tudine se bazează pe bogăția de experiență 
in conducerea afacerilor internaționale timp 
atit de îndelungat și pînă atit de curind. 
Prinlr-un șoc brusc, după război, Marea 
Britanie și-a dat seama cit de mult a mo
dificat istoria curentă echilibrul forțelor 
conducerii internaționale In cursul anilor 
cînd erau sărăciți și dependenți de ajutorul 
american pentru a putea rezista și a se 
putea reface, britanicii și-au dat seama că 
și-au pierdut independența in politica ex
ternă, precum și tradiționala lor libertate de 
acțiune.

„Această fază de conștiență a poziției sale 
de inferioritate a luat sfîrșit.. "

C. L. Sulzberger afirmă că „dispariția 
complexului psihologic" de inferioritate față 
de S U.A. s-ar datora unei „restabiliri re
marcabile" a situației economice a Marii 
Britanii Realitatea arată că eforturile poli
ticii britanice de a.și spori greutatea speci
fică in arena internațională s-au intensificat 
pe măsură ce s-au înmulțit eșecurile remar
cabile ale politicii americane Ceea ce THE 
NEW YORK TIMES are, firește, toate mo
tivele să nu sublinieze. Dar, încerclnd să 
prezinte dezacordurile dintre Washington și 
Londra ca „fiind de la sine înțelese intre 
aliați cu un egal spirit de independență". 
articolul reușește mai cu seamă să demons
treze existența acestor dezacorduri și adin- 
cimea cauzelor lor.

Adunare festivă 
cu prilejul împlinirii 

a 10 ani de activitate 
a ziarului „Munca44

Miercuri seara a avut loc în sala Teatru
lui C.C.S. din str. Lipscani nr. 53, o adu
nare festivă organizată cu prilejul împlinirii 
a 10 anj de activitate a ziarului „Munca".

La festivitate au luat parte membri aî 
Prezidiului Consiliului Central al Sindicate
lor, ai Comitetelor Centrale ale Sindicate
lor din diferite lamuri de producție, al 
Consiliului sindical regional București, re
prezentanți ai ziarelor din București și ai 
gazetelor de uzină, colaboratori și corespon
denți voluntari ai ziarului „Munca", acti
viști sindicali, oameni ai muncii.

Au participat de asemenea, reprezentanți 
ai presei străine.

Adunarea a fost deschisă de tov, Stelian 
Moraru, președintele Consiliului Central al 
Sindicatelor, care a dat citire salutului a- 
dresat de Prezidiul C.C.S. ziarului „Munca" 
cu prilejul împlinirii a 10 ani de activitate 
și cu prilejul decorării ziarului cu Ordinul 
Muncii clasa I-a.

Apoi a luat cuvîntul redactorul șef al zia
rului „Munca”, tovarășa Ecaterina Borilă, 
care a vorbit despre activitatea ziarului în 
cei 10 ani de la apariție.

Adunarea festivă s-a încheiat cu un bogat 
program artistic prezentat de Ansamblul de 
cintece și dansuri al Consiliului Central al 
Sindicatelor. (Agerpres).

Informații
Marți a părăsit Capitala pleefnd în R.P. 

Bulgaria delegația oamenilor de știință din 
țara noastră care va participa la „Săptămî- 
na științei” organizată în țara vecină și 
prietenă între 23—-30 decembrie.

Delegația, condusă de acad. prof. P. Con- 
stantinescu-Iași, vicepreședinte al Academiei 
R.P.R., este alcătuită din: acad. D. Danie- 
lopolu, directorul Institutului de fiziologie 
normală și patologică al Academiei R.P.R., 
laureat al Premiului de Stat, prof. univ. Al. 
Graur, membru corespondent al Academiei 
R.P.R., decanul Facultății de filologie a U- 
niversității „C. I. Parhon" din București, 
laureat al Premiului de Stat, prof. univ. Al. 
Priadcenco, membru corespondent al Acade
miei R.P.R., laureat al Premiului de Stat.

★
Casa de Economii și Consemnațlunl — 

C.E.C. aduce la cunoștință că vînzarea și 
cumpărarea de obligațiuni C.E.C., prin ghi
șeele C.E.C. din întreprinderi, instituții, a- 
genții C.E.C.—P.T.T.R. și împuternlciții da 
la sate, se suspendă din ziua de 25 decem
brie 1954, inclusiv, pînă la apariția și di
fuzarea liștei oficiale a cîștigurilor ieșite la 
sorți la tragerea din 30 decembrie a.c.

(Agerpres)

Știre sportivă
Astăzi, în sala sporturilor de la Flo- 

reasca, lotul republican de tenis de masă Iși 
continuă pregătirile în vederea viitoarelor 
întilniri internaționale și a campionatelor 
mondiale, participiud la un concurs care se 
anunță deosebit de interesant. Competiția 
cuprinde întilniri pe echipe care se vor des
fășura după sistemul cupelor „Swaythling" 
și „Corbi den”.

liu începere de la ora 17, la două mese, 
se vor desfășura primele partide din pro
gram. Astfel, echipa Ella Zeller — Sari 
Szasz va juca împotriva formației alcătuită 
din talentații juniori Zaharia Bujor și Al. 
Slrliincan, iar echipa Anita Babichian—Geta 
Strugaru va întilni o formație care va cu
prinde pe jucătoarele Irma Maghiari și Ma
ria Galopenta.

La ora 18,30 va începe desfășurarea celui 
mai important meci al concursului în care 
echipa compusă din maestra emerită a spor
tului Angelica Rozeanu, maestrul sportului 
Toma Reiter și campionul țării Matei Gant- 
ner va primi replica unei formații alcătuită 
din maestrul sportului Tiberiu Harasztasi, 
Paul Pesch și Mircea Popescu.

(Agerpres)

SPECTACOLE
TEATRE : Teatrul de Operă și Balet al 

R.P.R. orele 19,30: Dama de pică; Na
țional „I. L. Caragiale” (sala Studio) orele 
19,30: Schimbul de onoare; Național „I. L. 
Caragiale" (sala Comedia) orele 19,30: 
Matei Millo; Armatei (sala Magheru). 
orele 19,30: Mașenca (B); Armatei (sala 

.din Cal. 13 Septembrie) orele 19,30: Cîn- 
tec despre marinarii Mării Negre; Munici
pal orele 19,30: Arcul de triumf; Muncito
resc C.F.R. (Ciulești) orele 19,30: Articolul 
19; Tineretului orele 19,30: David Copper- 
field; Opereta orele 19,30: Casa cu trei 
fete; Studioul Actorului de Film „C. Nottara" 
orele 19,30: Mincinosul; Ansamblul de 
Estradă al R.P.R. (sala din Calea Victoriei 
33-35) orele 20: ..Și Iile face sport; Teatrul 
Țăndărică (sal>a Baruh Berea) orele 20: Umor 
pe sfori; Circul de Stat orele 20: Primul 
spectacol

CINEMATOGRAFE: Patria, I. C Frimu i 
Cei trei mușchetari; Republica, București: 
De doi bani, speranță; Înfrățirea intre 
popoare, T. Vladimirescu, Lumina: Caut o 
nevastă ; Maxim Gorki : Ludwig van Beet
hoven; Tineretului, Timpuri Noi, Elena Pavel: 
Campionatul mondial de fotbal; Victoria : 
Circul Slavia ; 8 Martie : Asaitul fortului
din munți; Unirea: Centru înaintaș; 
Donca Simo, Cultural: O noapte la Ve
neția ; C. David : Zilele mîniei ; Alexandru 
Sahia, Libertății; Epava din largul mării; 
Flacăra : Fetele din Piața Spaniei,

—O—
Timpul probabil

(Buletinul Institutului Meteorologic Central)
In București. Vremea se menține închisă, 

umedă și ce;oasă, cu cerul acoperit. Va ninge 
temporar. Vint mai întii slab din sectorul ves
tic, rotindu-se către nord-vest și intensiii- 
cmdu-se. Temperatura ușor variabilă : noap
tea coboară intre minus 2 și minus 3 grade, 
iar ziua urcă intre 0 grade și plus 2 grade.

Pentru următoarele 2 zile: vreme închisă 
și umedă cu ninsoare temporară. Vint in 
intensificare de la vest la nord-vest. Tempe
ratura staționară la început, apoi în scădere.

in țară. Vreme. închisă, umedă și cețoasă, 
cu cerul acoperit. Va ninge în întreaga țara, 
mai abundent în regiunea muntoasă. Tempo
rar lapoviță. Vint slab plnă la potrivit din 
sectorul vestic, rotindu-se către nord și in- 
tensif cîndu-șe piuă la tare în Bărăgan, Do- 
brogea și litoral. Temperatura puțin variabi
lă. Noaptea coboară intre 0 grade șl minus 
6 grade, iar ziua urcă intre minus 2 și plus 
4 grade.

Pentru următoarele două zile: vremea ră- 
mîne umedă și cețoasă. Lapoviță și ninsoare 
în toate regiunile țării. Vîntul va sufla din 
sectorul vestic, avînd tendință de intensifi
care. Temperatura staționară la început, a- 
.poi în scădere: noaptea va fi cuprinsă intre 
minus 8 și 0 grade iar ziua Intre minus 4 
și plus 2 grade.

De la o vreme, THE NEW YORK TI
MES consacră o atenție deosebită relațiilor 
dintre Statele Unite și Marea Britanie, 
străduindu-se să demonstreze că ele sint 
bune, foarte bune, cit se poate de bune. In 
asemenea măsură incit cititorul se poate 
întreba pe bună dreptate: dacă relațiile a- 
mericano-britanice sînt ihlat atit de bune, 
de ce e nevoie să se repete aceasta cu atita 
ostentativă stăruință? Răspunsul il dă fără 
voie — nevoit fiind să țină totuși seama de 
realități — C. L. Sulzberger, care a consa
crat mai multe articole acestei probleme.

Este vorba în primul rînd de opinia pu
blică britanică.

Astfel, in legătură cu felul cum consideră 
englezii perspectivele unui război atomic. 
C. L. Sulzberger scrie :

„Unii experți americani susțin că Chur
chill a exagerat urmările generale pe care 
exploziile bombei cu hidrogen le pot avea 
pentru Marea Britanie. Acest lucru este po
sibil. Este totuși cit se poate de limpede că 
această insulă ar putea fi nimicită într-un 
război modern, iar populația ei știe aceasta. 
De aceea unele din declarațiile cele mai 
provocatoare ale generalilor, amiralilor și 
politicienilor americani au provocat groază 
la Londra.

,,Război preventiv" este din punct de ve
dere social o expresie cit se poate de ne
plăcută in Marea Britanie, Aceasta deoarece 
chiar prietenii noștri cei mai de încredere 
nu doresc să se gîndească ia căminul lor 
ca la un purtător de avioane de nescufun
dat, dar a cărui populație ar putea fi lichi
dată intr-un război pe care înțelepciunea l-ar 
putea evita".

Mai departe — după ce notează, ca în 
treacăt: ,,Congresul Statelor Unite nu a fost


